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مردم

حاشيه

گياهان كويرى را چقدر مى شناسيد؟
سبزهاى رنگ پريده

حسين رسول زاده: گياهان كويرى، گياهانى مقاوم و صبور هستند. وجود 
همين گياهان اندك كمك مى كند تا خاك كوير ثابت بماند و پيشروى نكند. 
نقش گياهان كويرى در مهار بيابان زايى، نقشى تعيين كننده است؛ بوته هاى 
رنگ پريده اى كه گوشــه و كنار جغرافياهاى پرت افتاده كويرى به چشــم 

مى آيند. شمارى از اين گياهان را مى توانيد در اين ستون بهتر بشناسيد. 

تاغ، چترى براى زندگى
ســوزنى  برگ هاى  «تاغ »ها 
شــكل كشــيده اى دارنــد 
كه همــه ســبزى مختصر 
آن هاســت. تاغ  گياهى است 
از تيره تاج خروسان و زيرتيره 
اســفناجيان؛ درختچه اى با 
مقاومت زياد در برابر خشكى و گرما با سيستم ريشه اى گسترده. همين 
سيســتم ريشه اى گسترده هم سبب شده تا از اين گياه براى جلوگيرى 
از گســترش كوير استفاده كنند. اگرچه دام ها سرشاخه هاى جوان تاغ را 
مى چرند، اما تاغ را نمى توان يك گياه علوفه اى به شمار آورد. با وجود اين، 
تاغ در پناه خود محيطى ايجاد مى كند كه گياهان علوفه اى بهتر بتوانند 
رشدكنند. چوب تاغ، به علت كج ومعوج بودن براى كارهاى ساختمانى 
مناســب نيست، اما از آن براى سايبان و چتر استفاده مى شود. هيزم آن 
اما خوش سوز است و همين خوش سوزى، بلاى جان جنگل هاى تاغ شده 
است. به گفته خادم الشريعه، قاچاق زغال تاغ، متأسفانه تجارتى پرسود در 

همه مناطق تاغ كارى شده است. 

علوفه  وحشى،  اسفناج 
خوش خور

آتريپلكــس يــا «اســفناج 
وحشــى»، بوته بزرگى است 
كــه ارتفاع آن به بيشــتر از 
يك متر هم مى رسد. اسفناج 
وحشى با بوته پت و پهنش، 
مثل يك كپه ســبز، روى خاك كوير چادر مى زند. به گفته كارشــناس 
منابع طبيعى سبزوار، ارزش غذايى بذر بوته آتريپلكس با ارزش غذايى جو 
برابرى مى كند و از اين منظر اين گياه، بشدت براى چراى دام ها، آن هم 

در پهنه كوير مناسب است. 
بهترين فصل توليد نهال گلدانى آتريپلكس، اوايل شــهريورماه اســت. 
بوته هاى اسفناج وحشى، پاييز به بذر مى نشينند. خادم الشريعه به كمك 
اهالى، بخشــى از بذرها را با كشت در خزانه جمع آورى مى كنند و باقى 
مى ماند براى چراى دام ها. به گفته او، گله گوســفند دور يك بوته بزرگ 
اســفناج وحشى حلقه مى زند و نشان مى دهد كه انتخاب اين گونه، چه 

انتخاب مناسبى براى نهال كارى بوده است. 

قره داغ، ميوه سياه كوير 
گيــاه درختچه اى  «قره داغ» 
كوتاه قدى اســت كه ارتفاع 
آن تا نيم متر هم مى رســد. 
اين گياه با انشعابات خاردار 
فراوان، برگ و بار مختصر و 
رنگ  پريده اى دارد. با وجود 
اين ســاختار، قره داغ مى تواند نقش قابل توجهى در تثبيت خاك بيابان 
داشته باشد. بوته هاى قره داغ نسبت به خشكى و شورى آب مقاوم هستند 
و همين كمك مى كند تا اين گياه بتواند در كوير زيست كند. ميوه هاى 
ســياه رنگ  اين بوته ها، اوايل تابستان مى رســد؛ ميوه هايى كه به گفته 
خادم الشريعه، خوراك مورد علاقه «هوبره» هاست. پرنده هاى كوير در آن 
خشــكى و بى آبى، مى توانند بخشى از آب مورد نياز بدنشان را از همين 

ميوه ها تأمين كنند. 
برخى از كويرنشينان، ميوه هاى خشك شده قره داغ را مى خورند. 

براى  تورى  اســكنبيل، 
مهار خاك

خلق  انگار  اما  «اســكنبيل» 
شــده تا بــا ســاختار خار 
مانندش، مثل تــورى روى 
خاك پهن بشود و نگذارد تا 
بادهــاى گاه و بى گاه خاك 
كوير را به هوا بلند كنند. ريشــه درختچه اســكنبيل در شنزارمناطق 
خشك، تنها وسيله جاذب رطوبت بوده و يگانه ابزارى است كه گياه براى 
جســت وجوى رطوبت و رفع نياز آبى خودش، به آن مجهز شده است. 
افزون بر اين به خاطر كمبود ميزان رطوبت در شنزار و كند بودن جريان 
آب در خاك، گياه مجبور اســت به طور مداوم انشعابات ريشه را جهت 
دســتيابى به رطوبت كافى، به هر سو گسيل دارد؛ بنابراين فعاليت رشد 
سيستم ريشه در اين درختچه ها بسيار فعال بوده و حجم وسيع از ريشه ها، 
اندام را در مقابل شــرايط محيطى سخت محافظت مى كند. اندام هوايى 

گياه هم به همين شكل رشد مى كند. 
به گفته خادم الشــريعه يك درختچه بالغ اســكنبيل با شبكه ريشه اى 
گسترده قادر است تا 10 تن خاك را محافظت كند. خانواده گياه اسكنبيل 
دوازده، زيرگونه دارد كه هر كدام براى شرايط خاصى از جغرافياى كويرى 

مناسب هستند. 

براى  مناســب  اشنان؛ 
اقتصاد كوير 

باغدارهايــى كــه ميوه هاى 
قيســى توليــد مى كنند يا 
انگوركارانى كه بخش عمده 
محصولشــان را به كشمش 
تبديل مى كنند، گياه «اشنان» 
را خوب مى شناسند. آن ها از خاكستر اشنان، ماده اى به دست مى آورند به 
نام «شغار»، محصول شغار، ماده اى مناسب براى خوشرنگ كردن كشمش 
و همه محصولات قيسى است. اشنان در بيابان ها و شوره زارها به عنوان 
گونه اى بومى و سازگار رويش دارد. اشنان گياهى است شورپسند از تيره 
اسفناجيان كه در حاشيه كويرها مى رويد. تا دو دهه قبل از پودر شاخه و 
برگ هاى اشنان به عنوان ماده اى پاك كننده براى شست وشوى البسه و 
پارچه هاى نخى استفاده مى شده است. خادم الشريعه معتقد است كشت 
گياه اشنان علاوه بر آنكه خاك كوير را حفظ مى كند و مناسب چراى دام 

هم هست، مى تواند به رشد اقتصاد محلى هم كمك كند.

 مردم/ حســن احمدى فرد   ريشه هاى جوينده اش تا 
عمق خاك ها فرو رفته است. ساقه به هم پيچيده اش 
اما قد كشيده به سمت آسمان. شاخ و برگ هاى رنگ 
پريده اش در هرم آفتاب، ســايه گاهى آسوده است و 
در سياهى شب، پناهگاهى مطمئن. از توفان، ترسى 
ندارد و از ســرما و گرما. روزهاى داغ سوزان را ديده 
است و شــب هاى ســرد يخبندان را. «تاغ» تنها و 
ريشه دار اســت و صبور و مستحكم؛ و همين هاست 

كه اين درخت تكيده را به نماد بيابان هاى خشــك 
ايران زمين بدل كرده است. 

در سرتاســر پهنه هاى كويرى، تنها تاغ اســت كه 
از زمين هاى ســفت و سخت گرفته  ديده مى شود. 
تا تپه ماســه هاى روان، تنها تاغ اســت كه مى تواند 
برويد، قد بكشــد و به برگ و بار بنشيند. تاغ، تنها 
ســبزى مختصر كوير اســت. همين سبزى مختصر 
اما آبادى هاى بســيارى را از مرگ حتمى نجات داده 

است. اگر تاغ ها نبودند شــهر و روستاهاى فراوانى 
زير خاك خزنده كوير دفن مى شدند. ريشه هاى تاغ 
اما دست و بال كوير را بسته است. نيم قرن است كه 
تاغ ها به كمك آمده انــد تا نگذارند كوير پايش را به 
دامان زيســتگاه هاى ما دراز كند. حالا اما چند سالى 
مى شــود كه تاغ ها خسته شــده اند. پير و فرسوده 
شده اند. درخت هاى بسيارى هم خشكيده اند و آتش 
تنورها را شعله ور كرده اند. از آن جنگل هاى تو در تو 

حالا درخت هايى باقى مانده انــد كه روزگار پيرى را 
مى گذرانند. حركتى كه پنجاه و چند سال پيش آغاز 
شــد، حالا به جانى دوباره نياز دارد تا ادامه پيدا كند 
و نگذارد كه غول بيابان زايى، همه آبادى ها را ببلعد. 
حالا وقتش شــده تا دوباره حركتى ملى آغاز بشود. 
حركتى كه اين بار بــا بهره گرفتن از تجربه اى پنجاه 
ســاله، مى خواهد فرصتى نو بــراى مهار بيابان زايى 

بسازد. 
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گفت وگو با محمدصادق خادم الشريعه، كارشناس جوانى كه همه زندگى اش 
گياهان كويرى است؛ گياهانى كه قرار است به جنگ غول بيابان  زايى  بروند

تاغ، كوير، زندگى 

محمدصادق خادم الشــريعه 38 ســال 
دارد؛ كارشــناس منابع طبيعى است و 
مســئول واحد بيابان زدايى اداره منابع 
طبيعى ســبزوار. او زاده و بزرگ شــده 
ســبزوار هم هست؛ شــهرى بر دامن 
كوير؛ جغرافيايى كويرى كه طرح عظيم 
تــاغ كارى، نيم قرن پيش در بيابان هاى 
اطراف آن كليد خورد. او چيزى از شروع 
آن طرح به خاطر ندارد؛ او حدود پانزده 
سال پس از آغاز طرح به دنيا آمده است. 
پــدر او و بزرگ ترهاى فاميل، مثل همه 
ســبزوارى هاى پا به ســن گذاشته اما 
خاطره هــاى فراوانى از آغــاز اين طرح 

دارند.
است  كارشــناس جوانى  خادم الشريعه 
كه سال هاســت همه توان علمى و ذوق 
و شــوق ذاتــى اش را به كمــك آورده 
اســت تا اولاً نگذارد تــا تاغزارها دوباره 
بيابان بشــوند و كنــار آن كمك كند 
تــا عرصه هاى بيابانى بــه كمك دانش 
روز، به مراتع سرســبز بدل شــوند. او 
دســت كم 10 ســال اســت كه شب و 
روزش را در بيابان هاى اطراف ســبزوار 
گذرانده؛ لابــه لاى جنگل هاى تاغى كه 
نيازمند «جوان سازى» هستند و در ميان 
بيابان هايى كه به باور او ســرمايه هايى 
ناشــناخته اند و مى توانند بسترى براى 

ايجاد مراتع جديد باشند. 
خادم الشــريعه فرايند تاغ كارى در دهه 
40 را به دقت مطالعه كرده اســت. اين، 
بخشى از مطالعاتى است كه اداره منابع 
طبيعى ســبزوار بر مبناى آن، طرحى 
نو براى بيابان هاى حاشــيه سبزوار ارائه 
كرده است تا با كاشت نهال از پيشروى 

بيابان جلوگيرى كند. 
ايستگاه برآباد با تابلوى تاريخى «ايستگاه 
تثبيت شــن و بيابان زدايــى» حالا در 
اختيار كارشناســان اين اداره اســت تا 
محلى باشــد براى كاشــت و نگهدارى 
بوته هــاى تــاغ و بوته ديگــر گياهانى 
كــه قرار اســت به كمك آن هــا، غول 
بيابان زايــى، دوباره در حوالى ســبزوار، 
زمينگير شود. خادم الشريعه كارش را از 
همين ايستگاه و از مطالعه تاغ هاى پير و 
آفاتى كه به جان آن ها افتاده، آغاز كرده 

است. 

 او روزهاى دورى را به خاطر مى آورد 
كه همراه خانواده اش براى گذران چند 
ســاعتى در دل طبيعت، به جنگل هاى 
تاغ ها  تاغ مى آمده، ســاعت ها لابه لاى 
مى دويده و بازى مى كرده اســت. حالا 
اما تاغ ها طراوت پيشين را ندارند. انگار 
وقتش رســيده تا نهال هاى ديگرى هم 
بــه كمك تاغ ها بياينــد و كمك كنند 
تا اراضى بيابانى به مراتع سرســبز بدل 
شــوند. خادم الشــريعه مسئول طرحى 
است كه طى آن، 4000 هكتار از اراضى 
بيابانى در كانون بحران فرسايش بادى، 
نهال كارى شده است. دست اندركاران اين 
طرح، جوان هايى هستند كه مى خواهند 
رؤيايى بزرگ را به حقيقت تبديل كنند؛ 
رؤياى مقابله با خشــكى و بى حاصلى 
خاك. آن ها خاك سخت را شخم زده اند 
تــا بتوانند در آن نهال بكارند. ســپس 
حوضچه هايى ايجــاد كرده اند تا محلى 
براى كاشت نهال ها باشند. در محل هر 
حوضچه، بخشى از خاك بى حاصل كوير 
با خاك مناسب كاشت گياه عوض شده 
است تا نهال ها بهتر بتوانند در خاك پا 
بگيرند. عمليات خاكبردارى و خاكريزى، 
به گفته كارشناس منابع طبيعى سبزوار، 
يكــى از ســخت ترين و هزينه بر ترين 
بخش هاى كار بوده است. با آماده شدن 
محل نهال ها، نهال هاى انتخاب شده از 
خزانه به حوضچه ها منتقل شده اند؛ آن 
هم نهال هايى كه بتوانند تابستان سخت 

كوير را سپرى كنند. 
نهال ها اما براى گذران گرما، به دســت 
كم چند بار آبيارى نياز دارند. تأمين آب 
هم بخش پرهزينه طرح است. كارشناس 
منابع طبيعى ســبزوار اما ايده مناسبى 
براى تأمين آب نهال ها پيش بينى كرده 
اســت. كالشور كه مســير روان آب هاى 
منطقه اســت، بهارها آب فراوانى دارد. 
بارش هاى فصلى، كالشــور را در بهار به 
رودخانــه اى پر آب تبديــل مى كند. با 
حفر يك كانال 3000 مترى شــاخه اى 
از آب كالشور به حوضچه بزرگى منتقل 
مى شــود كه براى ذخيــره آب، حفر و 
بهينه سازى شده است. در سرتاسر بهار، 
يك حوضچه بزرگ، پهنه اى آبى اســت 
كه حتى ميزبــان پرنده هاى مهاجر هم 

هســت. آبى كه قرار بــوده در دل كوير 
گم بشود، اينجا در اين حوضچه ذخيره 
مى شود و به نوبت در زهكشى هاى انجام 
شــده به پاى بوته ها منتقل مى شــود. 
همين آبيارى ها كافى اســت تا نهال ها 
اينجا در دل بيابان هاى خشــك سبزوار 

پا بگيرند. 
خادم الشريعه توضيح مى دهد كه: «در هر 
رديف از بوته كارى ها، از همه گونه هاى 
توليد شــده در خزانه استفاده كرده ايم. 
تاغ ها كه براى سال هاى سال، تنها گونه 
كاشــته شده در كوير بودند، حالا اما در 
كنار بوته هاى اسفناج وحشى، اسكنبيل 
و قــره داغ كاشــته مى شــوند. وجــود 
بوته هايى مثل اسفناج وحشى، مى تواند 
به كار چــراى دام ها هم بيايد و اقتصاد 
جوامع محلى را از طريق طرح هاى بيابان 

 زدايى تأمين كند.»

 مى گويد: «بوته ها كه پا بگيرند، انگار 
مشت بسته زمين هم وا مى شود. با سبز 
شــدن هر بوته و شــاخ و برگ گرفتن 
آن، زميــن اطراف آن براى رويش گياه، 

شرايط مناسب ترى پيدا مى كند.»
او هــر روز لابه لاى بوته هاى سرســبز 
مى چرخــد و انگار كه تــك تك آن ها 
را بشناســد، با هر كــدام خوش و بش 
مى كند. اين جزيى از فعاليت هاى روزانه 
اوســت. خادم الشريعه خاطرات فراوانى 
دارد كه هر كدام، روزى گوشــه و كنار 

همين بيابان شكل گرفته اند. 
مى گويــد: «يكــى از روزها كــه از قضا 
از رســيدن بودجه هــاى دولتــى براى 
طرح هاى بيابان زدايى نااميد بوديم و به 

سختى مى توانستيم هزينه هاى نگهدارى 
از نهال ها را تأمين كنيــم، با ناراحتى، 
لابــه لاى همين بوته هــا مى چرخيدم. 
چشــمم به بوته «تلخه» اى افتاد كه بين 
نهال ها روييده و پا گرفته بود. بوته تلخه، 
شاخ و برگ هاى درهم تنيده اش را به هر 
طرفى دوانده بود. روى يكى از شاخه ها 
چيز عجيبى بود؛ جلوتر كه رفتم ديدم، 
پرنده اى روى شاخه ها لانه كرده است؛ 
شايد «سهره» بود يا پرنده اى ديگر. توى 
لانه دو تا تخم كوچك هم بود. احتمالاً 
پرنده مادر كه متوجه حضور من شــده 
بود، لانه را ترك كــرده بود. ديدن اين 
لانه و تخم هاى توى آن، انرژى عجيبى 
به مــن داد. فهميــدم كارى كه داريم 
انجام مى دهيم، بسيار هم پر ثمر است. 
فهميــدم كه مــا داريم با نهــال كارى 
زندگى را به بيابان مى آوريم. يقين پيدا 
كردم كــه مى توانيم به كارمــان ادامه 

بدهيم.»
او، بهارها، لابه لاى اراضى نهال كارى شده، 
لانه هاى زيادى را هم مى بيند كه متعلق 
به پرنده ديگرى است كه در كوير زيست 
مى كند. سياه ســينه يا باقرقره، لابه لاى 
همين بوته ها لانه مى كند و تخم مى گذارد. 
اراضى نهال كارى شــده كه حالا بين 5 
تا 7 سال از كاشتشان مى گذرند، شكل 
منطقه را عــوض كرده اند. وجود اراضى 
خالى از نهال در كنار اراضى نهال كارى 
شده، امكان مقايسه دو گستره را فراهم 
كرده اســت. يك طرف بوته هاى ســبز 
روى خاك ســخت كوير خرمن زده اند 
و در طرف ديگر هر چه هســت خشكى 

است و زمين لم يزرع.

 محمدصــادق خادم الشــريعه حالا 
گاهى كه فرصت دارد، دســت پسرش 
را مى گيرد و براى ساعتى با خودش به 
محدوده نهال كارى شده مى آورد. او براى 
پســرش قصه تاغ ها را تعريف مى كند و 
اين كه نخســتين تجربه هاى مقابله با 
بيابان زايى چطور شــكل گرفته. او براى 
پسرش تعريف مى كند كه از آن تجربه ها 
راهى براى آينده ساخته است. با طرحى 
كه او مسئول اجرايى شدن آن در اراضى 
بيابانى است، توليد علوفه خشك كه 5 

كيلوگرم در هكتار بــوده حالا به 450 
كيلوگرم در هكتار رســيده اســت. او، 
اين موفقيــت را معجزه كوير مى داند و 
مى گويد: سال به سال، اراضى بيشترى 
را زير كاشت نهال و بوته كارى مى بريم و 
اميدواريم بتوانيم از ثروت كوير، به شكل 

مناسبى استفاده كنيم. 
ســبزوار  طبيعى  منابــع  كارشــناس 
بيابان زدايــى را توليد ثــروت مى داند و 
مى گويــد: «حقوقم، حقــوق كارمندى 
است اما خوشحالم كه سرمايه ام، ثروت 
خــدادادى طبيعت اســت». او معتقد 
است بيابان زدايى مى تواند اشتغال زايى، 
پايدار  خودكفايــى در توليد، توســعه 
روستا، منظرسازى، توسعه فضاى سبز 
را هم در پى داشــته باشد. اين اتفاق به 
روشنى خودش را در اراضى نهال كارى 

شده سبزوار نشان داده است. 
است طرح هاى  اميدوار  خادم الشــريعه 
ســبزوار  بيابان هــاى  در  نهــال كارى 
بتواند گردشــگران را هــم به اين پهنه 
كويرى بكشــاند. واقعيت آن اســت كه 
اين بيابان ها بيشــتر از نيم قرن اســت 
كه عرصــه تلاش براى مقابلــه با غول 
بيابان زايى هستند. نبرد زندگى و مرگ 
و هستى و نيستى را اين جا در دل كوير 
سبزوار به وضوح مى توان ديد. اينجا ديو 
خشكى و خشكسالى پنجه در پنجه الهه 
آب ها انداخته است تا نگذارد سرسبزى 
و حيــات، دوبــاره به ايــن زمين هاى 
پرت افتاده برگردد. جوان هايى از جنس 
محمدصادق خادم الشريعه هم به كمك 
الهه آب ها آمده اند تا زمين را از چنگال 
ديو بيرون بكشــند. آن ها سال به سال 
عرصه هاى نهال كارى شــده را افزايش 
مى دهنــد. بوته هاى سرســبز كه روى 
خاك خشكيده كوير پا مى گيرند، خارى 
مى شــوند در چشــم ديو خشكسالى؛ 
ديوى كــه اگر مجال پيــدا كند، همه 
آبادى هــاى ما را خواهد بلعيد؛ شــك

 نكنيد.
مردم سبزوار حالا هر صبح كه از خواب 
بيدار مى شــوند چشم مى دوزند به افق. 
جايــى كه بوته هاى نهال، هــر روز زير 
آفتاب داغ كوير، بيشــتر قد مى كشند و 

در خاك هاى خشك ريشه مى دوانند. 

طرح هاى بيابان زدايى نااميد بوديم و به جوامع محلى را از طريق طرح هاى بيابان 

حاشيه

در محدوده ايستگاه برُآباد، جايى 
كــه محمدصادق خادم الشــريعه 
چندين  اســت،  فعاليت  مشغول 
خزانــه وجــود دارد. او به كمك 
شمارى از روســتايى ها، هر سال، 
انبوهى نهال تاغ توليد مى كند تا 
تاغ كارى  در محدوده  طرح هــاى 
كاشته شــود. خزانه محيط نيمه 
طبيعى است كه شرايط آن تحت 
كنترل قرار دارد. اين شرايط كمك 
مى كند تا بذر گيــاه بتواند جوانه 
بزند. قلمه هاى گياه هم در خرانه، 

بهتر رشد مى كند. 
او روزهاى زيادى را اينجا در خزانه 
ايستگاه برآباد مى گذراند. سردى و 
گرمى ناگهانى هوا، خشكسالى هاى 
پى در پى، باران هاى سيل آسا كه 
گاهى در كوير مى بارد، آفت هايى 
كــه گاه و بى گاه بــه جان نهال ها 
مى افتنــد، همه و همــه مى تواند 
خزانه را تهديد كند. نهال هايى كه 
قرار اســت، درختان ريشه دار تاغ 
بشوند، بايد روزهاى كودكى شان را 

اينجا در خزانه، بخوبى و با آرامش 
بگذرانند. او مى گويد: «گاهى بيشتر 
از آن كــه در خانه ام باشــم، اينجا 
در خزانه هســتم و بيشــتر از آن 
كه خانــواده ام را ببينم، نهال ها را 

مى بينم»
بــه  امــا  تــازه  تاغ كارى هــاى 
روش ســنتى انجــام نمى شــود. 
خادم الشــريعه با تجربــه اى كه از 
مطالعه تاغ كارى هاى 50 ساله به 
همراه داشته، حالا دارد طرح هاى 
نويى را در عرصه بوته كارى پيش 

مى برد. 
در خزانــه ايســتگاه برُآباد، علاوه 
بــر نهال هــاى ريشــه لخت تاغ، 
نهال هــاى ديگــرى هــم توليد 
قرار است  نهال هايى كه  مى شود. 
در كنار درختچه هاى تاغ، اراضى 
بيابانى ســبزوار را به مرتع تبديل 
و  «قره داغ»  «آتريپلكــس»،  كنند. 
«عجوه»  و  «اشــنان»  «اسكنبيل»، 
نهال هاى ديگرى هســتند كه در 

ايستگاه برُآباد توليد مى شود. 

برُآباد؛ ايستگاه امن نهال هاى كويرى 

سبزوارى ها غبارهاى سرخ رنگى را به خاطر مى آورند كه تنفس 
در هواى شهر را ناممكن مى كرد. بيشتر ماه هاى سال، سبزوار، 
درگير توفان هايى بــود كه گرد و خاك را از بيابان هاى اطراف 
بــه هوا بلند مى كــرد و مثل ابرى تيره بر فراز شــهر و آبادى 
مى آورد. عمليات بزرگ تاغ كارى ســال 1344 شروع شد؛ آن 
هم با بهره گيرى از ناوگان هوايى و توان روستاييان سبزوارى. 

با شــروع طرح تاغ كارى، دو سه سالى بيشتر طول نكشيد كه 
توفان هاى گرد و غبار فروكش كردند. پس از آن آرام آرام همه 
بيابان هاى برهوت اطراف ســبزوار، به جنگل هاى تنكى تبديل 
شــد كه بهارها غرق شــكوفه هاى ســفيد و صورتى مى شد و 
تابســتان ها مأمنى مى شد براى گشت و گذارهاى خانوادگى و 

تفرج هاى آخر هفته. 
در ســايه تاغ ها، علف هاى بيابانى هم روييدند تا خوراك رمه  
روســتايى ها را فراهم كند و سرسبزى را به بيابان هايى بياورند 
كــه تا بيش از آن، جز خاك و بــاد و گرد و غبار چيز ديگرى 

نداشت. 
در شهرستان سبزوار، يك ميليون هكتار عرصه منابع طبيعى 
است. 370 هزار هكتار از اين اراضى تحت تأثير فرسايش بادى 
قرار دارد. 21 هزار هكتار هم در كانون بحرانى اين فرســايش 
بادى اســت؛ اين 21 هزار هكتار، محل برداشت خاك و توليد 
گرد و غبار است. تاغ كارى در اراضى كانون فرسايش بادى انجام 
شــد؛ آن هم در پنج ايستگاه. ايستگاه «حارث آباد» در نزديكى 
روســتاى تاريخى حارث آباد، اولين ايستگاهى بود كه ساخته 

شد تا عمليات تاغ كارى در اطراف آن، اجرا شود. ايستگاه هاى 
«برُآبــاد»، «نامن»، «يحيى آباد» و «كلاته ميرعلى» هم پس از آن 

ســاخته شدند. هر ايستگاه شــامل بنايى يك طبقه و مكعب 
مانند اســت كه دو اتاق بزرگ، انبار، آشــپزخانه و دستشويى 

دارد. در كنار ايستگاه ها آب انبارهايى هم به سنت آب انبارهاى 
كهن ايرانى ساخته شده تا بخشى از آب شرب كاركنان ايستگاه 

را فراهم كند. 
كارشناس منابع طبيعى سبزوار مى گويد: «در آن سال ها، 100 
هزار هكتار از اراضى بيابانى سبزوار زير كشت تاغ رفت؛ بخشى 
از اين كشــت به صورت پخش هوايى بذر و بخشــى ديگر به 

صورت كاشت دستى بوته تاغ انجام شد.» 
بذرهاى تاغ كه جوانه زدند و نهال هاى چند ماهه دست كاشت 
كه پا گرفتند، اراضى تاغ كارى شــده چند نوبت آبيارى شدند. 
اگر تاغ ها مى توانســتند نخستين تابستان را بگذرانند، مى شد 
اطمينان پيدا كرد كه نهال ديگر به محيط طبيعى معرفى شده 
و پــس از آن، مى تواند آب و مواد غذايــى مورد نياز خود را از 
خاك خشــك كوير تأمين كند، و همين هم شــد. با گذشت 
تابستان و رسيدن پاييز و آغاز بارش هاى پراكنده فصلى، تاغ ها 
ديگر به مرحله ثبات رسيدند... تك پايه هاى قديمى تاغ، به جا 
مانده از اولين جنگل كارى تاغ كشور در سال 1344 حالا مثل 
مردهاى جا افتاده، تنومند شده اند و سنى از آن ها گذشته است. 
پنجاه و چند ســال پس از اجراى طرح تاغ كارى، ســاختمان 
چهار ايســتگاه همچنان پابرجاســت. تنها ساختمان ايستگاه 
«حارث آباد» اســت كه متروكه شــده. خادم الشــريعه اميدوار 
اســت اداره منابع طبيعى بتواند با همكارى نهادهاى مسئول، 
ســاختمان متروكه اين ايستگاه را دوباره احيا كرده و آن را به 

موزه منابع طبيعى يا موزه «بيابان زدايى» تبديل كند. 

سبزوار سال ها پيش به كمك تاغ ها توانست از توفان هاى خاك و شن رهايى بيابد

روزگاران غبارآلود
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پرسمان اربعين

پاسخ رهبر انقلاب به چند استفتا در مورد اربعين(5)
نذر پخت غذا در اربعين و سفر زيارتى

سؤال: خانمى هر ساله روز اربعين نذر پخت غذا دارد، امسال قصد پياده روى 
اربعين داشته و روز اربعين در عراق است، تكليف و نحوه اداى نذرش چگونه 

است؟
جواب: اگر صيغه نذر شرعى نخوانده است، عمل به نذر واجب نيست ولى 
اگر صيغه نذر با مراعات شرايط شرعى خوانده است، بايد همان گونه كه نذر 

كرده عمل كند و تخلف از آن جايز نيست.
وظيفه مدير مدرسه

سؤال: با توجه به فضاى معنوى سفر و زيارت اربعين، آيا بنده به عنوان مدير 
دبيرستان مى توانم به دانش آموزانى كه قصد عزيمت به زيارت اربعين دارند 

اجازه بدهم يا نه؟
جواب: تابع قوانين مربوط است.

 حضور هوشمندانه ايرانى ها
راهپيمايــى عظيــم اربعين حســينى از جمله 
پديده هايى است كه قطعاً اراده الهى به آن تعلق 
گرفته است. درســت است كه در سال هاى اخير 
جريان اربعين حســينى شــكل خاصى به خود 
گرفته، اما نقطه آغاز اين جريان با حضور ايرانى ها 
بسيار هوشــمندانه بوده است. ما در آن دوران در 
شــرايطى بوديم كه جهان اسلام بويژه منطقه و 
كشورهاى عضو مقاومت بسيار تحت فشار و تهديد 
جريانات ارهابى و تروريســتى بودند و تهديدات 
بسيار جدى متوجه كيان اسلام و موجوديت آن 
بود و در يك كلام، مقدس ترين سرزمين هاى ما 
مورد تهديد قرار گرفته بود. در همين حال، غرب 
گــروه و جريانى را به راه انداخت و متأســفانه با 
همراهى برخى از كشورهاى عربى، اساس انقلاب 
اسلامى ايران و جريان مقاومت را هدف خود قرار 
دادند و در تلاش براى وارونه كردن اســلام ناب 
محمدى و جبهه مقاومت بودند، اين ماجرا شبيه 
قضيــه اى بود كه بنى اميه عليه اســلام در زمان 

حضرت سيدالشهدا(ع) انجام داد.

 اربعين، پديده اى فرا قومى و فرا ملى است
سال گذشــته گروهك تروريستى داعش در ايام 
اربعيــن و حتى قبل تر از آن بارهــا و بارها زائران 
امام حســين(ع) را تهديد به انفجار بمب هايى در 
مسير پياده روى كرد اما همه ديديدم كه مردم و 
عاشقان و دلدادگان امام حسين(ع) بر تعدادشان 
افزوده نيز شــد؛ اين نشان از اوج عشق و محبت 
امام حســين(ع) در دل مردم است كه هيچ چيز 
حتى تهديد دشمنان آنان را از اين زيارت با ارزش 
و محبوب خــدا باز نمــى دارد. خداوند با برپايى 
راهپيمايى اربعين تمام نقشــه هاى دشــمنان را 
بــر هم زد، جريان اربعين يــك پديده فرا قومى، 

فرا ملى و حماسى است.

 اوج ارادت به سيدالشهدا(ع) در برابر 
سختگيرى هاى دشمنان اهل بيت(ع) 

وقتى تاريخ را مورد بررسى قرار مى دهيم، مى بينيم 
كه در گذشته ها نيز چنين جرياناتى وجود داشته 
اســت؛ به عنوان مثال در دوران متوكل عباسى 
سختگيرى هاى بســيارى نســبت به محبان و 
شيعيان اهل بيت(ع) مى شد. از يك طرف عشق 
مردم به اهل بيت(ع) بســيار زياد بود و از طرف 
ديگر شــاهد افزايش ســختگيرى هاى دشمنان 
بوديم، طورى كه متــوكل تصميم گرفت زيارت 
امام حسين(ع) را با صدور احكامى از جمله بريده 
شدن دست راست در مرتبه اول و دست چپ در 

مرتبه دوم تحريم كند، اما اين تصميم او كارساز 
نبود و شيعيان گروه گروه به زيارت اباعبداالله(ع) 
مى رفتند. آنان براى اين زيارت حتى دست راست 

و چپ خود را نيز فدا مى كردند.

يكى از مورخان مشهور به نام «مسعودى» در كتاب 
«مروّج الذهب» چنين نوشته است: «خانمى به قصد 
زيارت قبر امام حسين(ع) به مأمور ثبت نام مراجعه 
كــرد. به وى تذكر دادند، آيا مى دانى كه شــرط 

رفتن به زيارت قطع دســت است؟ آن زن پاسخ 
داد: از شــرايط آگاهم. متصدى ثبت نام اسم اين 
خانم را مى نويسد. آنگاه به وى مى گويد دستش 
را براى قطع كردن بيرون بياورد. آن زن دســت 
چپ خود را بيرون مى آورد. مأمور مى گويد: خانم، 
بخشــنامه مى گويد بايد دســت راست داوطلبِ 
زيارت قطع شــود. آن زن دســت راست خود را 
از زير حجاب بيرون آورده و مى گويد: اين دســت 
را كه سال گذشــته قطع كرده ايد». اين روايت و 
بســيارى ديگر نشان از عشــق بى پايان مردم به 
اهل بيت(ع) بويژه حضرت امام حسين(ع) است 
و اينجاســت كه فرمايش پيامبر اكرم(ص) درباره 
شــهادت امام حسين(ع) بيشــتر فهم مى شود: 
«إنّ لقَِتلِ الحُســينِ حَرارَةً فــى  قُلوبِ المُؤمِنينَ 

لاتبَرُدُ ابَدَا؛ً به راستى كه در قتل امام حسين(ع) 
داغ ســوزانى در دل مؤمنان است كه هرگز سرد 
نخواهد شد». رهبر معظم انقلاب اسلامى در بيانى 

 فرمودند: انقلاب اســلامى نقاط عطفى داشت كه 
آن را از فرســودگى نجات داد؛ ايشان يكى از آن 
نقاط عطف انقلاب را راهپيمايى اربعين خوانده اند. 
منظورم از جريان انقلاب، تمام جريان مقاومت و 
فرهنگ اهل بيت(ع) است كه در آن يك نشاط و 
پويايى و حيات تازه وجود داشــت. علاوه بر اين، 
رهبر معظم انقلاب اربعين را يك اعجاز و يك اقدام 

بزرگ فرهنگى دانسته اند.

 تكريم مردم عراق و موكب هاى بدون 
شمايل اهل بيت(ع)

امسال در زمينه تكريم مردم عراق نيز برنامه داريم، 
موضوعى كه بسيار مورد تأكيد رهبر معظم انقلاب 
هم اســت. كميته فرهنگى آموزشى ستاد اربعين 
علاوه بر توليد آثارى در قالب مداحى، مســتند و... 
در زمينه تكريم مردم عراق بسته هايى را توليد كرده 
كه در اربعين به موكب داران عراقى به عنوان تشكر 
جمهورى اســلامى از مردم عراق به خاطر ميزبانى 
اهدا مى شــود. اين موضوع اخيــراً به يك فرهنگ 
تبديل شده و بسيارى از مردم خودشان هدايايى را 
به موكب داران و حتى كسانى كه خانه هاى خود را در 
اختيار زوار مى گذارند، تقديم مى كنند. در طول سال 
برنامه هاى مختلفى براى حضور برخى موكب داران 
عراقى به كشــور داريم تا بتوانيم از تجارب يكديگر 
اســتفاده كنيم. خيلى وقت بود كه به آنان توصيه 
مى كرديم از شمايل اهل بيت(ع) در موكب ها استفاده 
نكنند اما وقتى به ايران آمدند و از تجربيات ايرانى ها 
در ايــن زمينــه آگاهى پيدا كردنــد و موكب هاى 
ايرانى را ديدند متوجه شــدند كه بدون استفاده از 
شمايل و با اســتفاده از پارچه ها و نوشتارهاى زيبا 
نيز مى توانند موكب هاى خودشان را تزئين و آماده 

كنند.

معارف

رئيس كميته فرهنگى آموزشى ستاد اربعين از اعزام 25 گروه نمايشى، 70 قارى و 3500 مبلّغ به عراق خبر داد

فرهنگ و هنر در خدمت حماسه اربعين

يادداشت

همزيستى مسالمت آميز بين اديان الهى
اصل همزيســتى؛ نفى و نهى از تفرقه، در همه اديان قبل از اسلام، مورد 
توجه و تأكيد همه پيامبران الهى بوده است. در تورات، به روزگارى اشاره 
شده است كه انسان ها با يكديگر در صلح و صفا بودند و ازطريق زبان[واحد] 
همبستگى و اتحاد داشتند. در انجيل نيز به دورى از اختلاف و جدايى و 
دعوت به اتحاد در هدف و مقصود اشاره شده است. در قرآن نيز آمده است 
كه زندگى انسان هاى اوليه، مبتنى بر همبستگى و اتفاق بوده و مشاجره 
و مرافعه اى در امور زندگى و نيز اختلافى در مذهب و عقيده نداشــتند. 
ينَ وَمُنذِريِنَ وَأنَزَلَ  ــرِ ُ النَّبِيِّينَ مُبَشِّ هً وَاحِــدَهً فَبَعَثَ االلهَّ (كَانَ النَّــاسُ أمَُّ
مَعَهُمْ الكِْتَــابَ باِلحَْقِّ ليَِحْكُمَ بيَْنَ النَّاسِ فيِمَا اخْتَلفَُوا فيِهِ) زيرا به جهت 
بســاطت و ســادگى زندگى، تزاحم منافعى وجود نداشته و به مقتضاى 
سرشت انســانى كه مبتنى بر زندگى جمعى بود، ادامه زندگى خويش 
را در تعاون و همكارى مى ديدند؛ ولى باگذشــت زمان اختلافات شروع 
شد تا اينكه بتدريج خداوند پيامبران را براى رفع اختلاف ميان انسان ها 
مبعوث كرد تا همان طور كه در آغــاز امر، مردم امت واحدى بودند، بار 
ديگر انســان ها، يكتاپرست و داراى وحدت اوليه شوند. قرآن كريم، بارها 
و با تعبيرات گوناگون، مؤمنان را به وحدت فرا خوانده است و «وَاعْتَصِمُوا 
قُوا (آل عمران،103) مورد توجه قرار گرفته است.  ِ جَمِيعًا وَلاَ تفََرَّ بحَِبْلِ االلهَّ
مباحث همزيستى، در روايات اهل بيت پيامبر(ص) نيز مورد تأكيد و توجه 
قرارگرفته است. از نظر ائمه(ع) يكى از مهم ترين راه هاى ايجاد همزيستى 
و جلوگيرى از تفرقه واختلاف، رعايت ادب در كلام واحترام به فرد مورد 
گفت وگو است. در اين زمينه، امام صادق(ع) در تفسير آيه «وَقُولوُا للِنَّاسِ 
حُسْــنًا» (بقره،83) معتقد است كه با رعايت اين آموزه؛ قلوب ديگران به 
سمت و سوى ســخن حق و وحدت متمايل مى شود. درمورد تشابهات 
ميان اديان ابراهيمى بايد گفت كه قــرآن كريم درمورد انبياى الهى به 
«مصدقاً لما بين يديه» (ســوره آل عمران،آيه3) تعبير مى كند؛ يعنى هر 
پيامبرى، پيامبر قبل از خود را تصديق كرده اســت و اين نشان مى دهد 
همه انبياى الهى از يك اصل خبر مى دهند. همه آن ها به انسان مى گويند 
كه ما بايد باور كنيم ابدى هســتيم، بنابراين انسان موجودى هميشگى 
است. خداوند در موارد متعددى، قرآن و پيامبر را تصديق كننده كتب و 
رسولان الهى پيشين معرفى كرده است. همه اديان الهى داراى يك اصول 
قًا لمَِا بيَْنَ يدََيهِْ وَأنَزَْلَ  لَ عَليَْكَ الكِْتَابَ باِلحَْقِّ مُصَدِّ مشترك هســتند، نزََّ
وْرَاهَ وَالإْنِجِْيلَ (سوره آل عمران، آيه3) آن خدايى كه قرآن را به راستى  التَّ
بر تو فرستاد كه تصديق كننده كتب آسمانى قبل از خود است و (پيش 
از قرآن) تورات و انجيل را فرســتاد.  نكته مهم اينكه كتاب هاى آسمانى 
قاً لمِا بيَْنَ يدََيهِْ»هستند و نكته ديگر،  انبيا، همه مؤيدّ يكديگرند يعنى «مُصَدِّ
تصديق كتب آسمانى پيشين، عاملى براى وحدت خداپرستان خواهد بود. 
با آنكه كتب آسمانى داراى مراحل تربيت الهى و ابزار و دستورالعمل هاى 

متفاوت بوده اند، ولى از آهنگ تكاملى و وحدت در هدف برخوردارند.
در حقيقت در ميان اديان الهى موحدينى هســتند كه به اصول توحيد، 
قيامت و نبوت ايمان دارند و به عمل صالح مى پردازند. اين گونه ستايش و 
توصيف مؤمنان شرايع ديگر موجب مى شود كه نوعى هماهنگى فكرى و 
عملى ميان آنان با مسلمانان پديد آيد. بر پايه همين آموزه هاى دينى است 
كه اسلام شــرايع ديگر آسمانى را به عنوان شرايع توحيدى به رسميت 

مى شناسد.

دكتر مسعود پورفرد
عضو هيئت علمى پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامى

برش

امسال در حوزه توليد مستندهاى 
اربعين 60 مستند توليد شده  كه 
تقريباً نيمــى از آن ها جديد بوده 
اســت كه شــايد حجم آن ها زياد 
باشــد اما كيفيت آن ها از اهميت 
بيشــترى برخــوردار اســت كــه 
نيازمند شكل گيرى ادبيات و توليد 
محتواى صحيح براى رســاندن به 

دست هنرمندان است

تا اربعين

ساحل عباســى: عضو هيئت 
علمى دانشــگاه باقرالعلوم گفت: 
افزايــش تقريــب و تعامل بين 
از  دولت هاى اسلامى در منطقه 
كاركردهاى اربعين حسينى است؛ 
مسلماً حركت عظيم حسينى در اربعين مستلزم هماهنگى 
بين دولت هاست. حجت الاسلام غلامرضا بهروزى لك با اشاره 
به اغراض سياســى و فرهنگى دشمن در عدم ثبت جهانى 
اربعين حسينى گفت: خوشبختانه مراسم اربعين حسينى 
در سال هاى اخير به شكلى شــكوهمند در عراق با حضور 
شيعيان، مسلمانان و آزادگانى از كشورهاى همسايه و منطقه 
و از كشــورهاى اروپايى و آمريكايى برگزار مى شود. هر چند 
براساس آمارها 27 ميليون نفر در راهپيمايى حسينى شركت 
مى كنند، اما دشمنان اسلام در جامعه جهانى علاقه اى به ثبت 
جهانى راهپيمايى شكوهمند حسينى ندارند. اهداف حركت 
اربعين به قدرى با شــكوه و پر طمأنينه است كه به سادگى 
مى توان متوجه نيت دشمنان در عدم اقبال به جهانى سازى 

اين حركت عظيم شد.
 اين استاد علوم سياسى با بيان اينكه دشمنان دين، در لباس 
دين در برابر اســلام حقيقى ايستاده اند، خاطرنشان كرد: در 
دورانى كه دشمنان اسلام در قالب هاى مختلف دشمنان دين 

را با رويكردهاى ظاهراً دينى مثل وهابيت، سلفى گرى، داعش 
و جريان ســكولار؛ اسلامى را بر اسلام ناب و واقعى تحميل 
كرده اند، اين ســؤال مطرح مى شود كه اسلام ناب و واقعى و 
راهى كه پيامبر اسلام(ص) بدان تمسك جستند چيست؟ 
مى توان به اين نكته اشاره كرد كه در شرايط كنونى موضوعى 
كه مى تواند هويت واقعى اسلام را به تصوير بكشد، تمسك به 
راه و هدف امام حسين(ع) براساس حديث قدسى نقل شده 

از سوى پيامبر اكرم(ص) است.

 شناخت حق و باطل؛ نخستين كاركرد اربعين
بهروزى لك افزود: بى شك در شرايط بحرانى كنونى جهان 
اسلام، وارد شدن در كشتى نجات امام حسين(ع) مى تواند 
هدايتگر انسان براى رسيدن به تعالى بيشتر باشد، بنابراين 
نخستين كاركرد زيارت اربعين تداوم پيام عاشورا و رسيدن به 
پاسخ اين پرسش است كه حق و باطل چيست؟ چه كسانى 
عليه حق و بر مدار حق حركت مى كنند؟ و چگونه مى توان در 
مسير حق و حقانيت قرار گرفت؟ و آسيب هايى مشابه دوران 

حيات امام حسين(ع) و دوران ما چيست؟
اين پژوهشــگر دينى عنوان كرد: يكى ديگر از كاركردهاى 
سياسى اربعين در شرايط كنونى ايجاد اتحاد بين امت اسلامى 
درباره علاقه مندان به خاندان و فرزندان پيامبر اكرم(ص) است؛ 

با توجه به اينكه امام حسين(ع) نوه پيامبر و محبوب ايشان 
بوده و به صورتى مظلومانه به شهادت رسيده است، عشق به 
امام حسين(ع) و قرار گرفتن در راه امام حسين(ع) شيعه و 
سنى نمى شناسد، به نحوى كه شاهد حضور جمع كثيرى از 
اهل سنت در راهپيمايى اربعين حسينى هستيم، لذا اربعين 
حسينى وحدت بخشى اعتقادى و دينى را در ميان امت اسلام 

افزايش داده و آن را بيش از پيش ارزشمند مى كند.
وى درباره عظمت اربعين حسينى گفت: راهپيمايى اربعين 
حسينى حركت باشكوه و بى نظيرى در دنياست، به نحوى 
كه چنين حركتى در هيچ جاى دنيا ديده نشــده است كه 
اين ميزان جمعيت عاشقانه و مخلصانه با پاى پياده به سمت 
معشــوق حركت كنند و اتحاد بزرگ اسلامى را به نمايش 
بگذارند؛ مراســم حج با آن عظمت خاص با 3 ميليون زائر 
برگزار مى شــود در حالــى كه اربعين حســينى پذيراى 
ده ها ميليون انســان اســت، هر چند كه براساس روايات 
دينى در حج هم بر زيارت امام حســين(ع) تأكيد شــده 

است.

 ديپلماسى حسينى
عضو هيئت علمى دانشــگاه باقرالعلوم كاركرد ديپلماســى 
حسينى را در افزايش تعامل كشورهاى اسلامى منطقه اينگونه 

عنوان كرد: يكى ديگر از كاركردهاى اربعين حسينى افزايش 
تقريب و تعامل بين دولت هاى اســلامى در منطقه اســت؛ 
مسلماً حركت عظيم حسينى در اربعين مستلزم هماهنگى 
بين دولت هاست؛ ديپلماسى زيارت، نكته كليدى است كه 
در اين عرصه بروز كرده اســت؛ بنابراين نبايد از كاركردهاى 
سياسى و فرهنگى آن غافل شد؛ ديپلماسى حسينى و زيارت 
اربعين مى تواند منجر به ائتلاف بيشــتر دولت هاى اسلامى 
و تعميق روابط سياســى و نظامى در منطقه شود؛ بنابراين 
مادامى كه ديپلماسى دينى و حسينى در جهان اسلام افزايش 

داده شود، كار بسيار ارزشمندى صورت داده شده است.
وى درباره كاركرد مهدوى اربعين حسينى خاطرنشان شد: 
يكى ديگر از موضوعات ارزشــمند اربعين زمينه ســازى و 
آماده سازى اذهان عمومى براى ورود در آرمان شهر مهدوى 
اســت؛ براســاس روايات دينى امام زمان(عج) زمانى ظهور 
مى كند كه نام ايشــان بر ســر زبان ها افتاده باشد از اين رو 
برگزارى اربعين حسينى مى تواند آماده سازى جامعه اسلامى 
براى ظهور آن حضرت باشــد. بهــروزى لك با بيان تأثير 
اربعين حسينى در آماده سازى ظهور منجى بشريت گفت: 
بنابر روايات دينى، نخســتين موضوع در سخنرانى امام 
زمان(عج) توسل به راه جدشان امام حسين(ع) و انتقام از 

ظالمان و دشمنان حسينى است.

عضو هيئت علمى دانشگاه باقرالعلوم از كاركردهاى عظيم ترين اجتماع بشرى مى گويد

« ديپلماسى اربعين» عامل تقريب و اتحاد امت اسلامى

 معارف  بر اســاس روايتى از امام حســن 
عســكرى(ع)، زيارت اربعين يكى از علايم 
و نشــانه هاى مؤمن است. آنچه از سال هاى 
گذشــته تاكنون شاهد آن بوده ايم اين بوده 
كه اين جريان هر ســال جلوه بيشــترى به 
خود مى گيــرد و عطرى خــاص و حياتى 
واقعــى در عالم ايجاد مى كنــد، اين همان 
راهى اســت كه هر ســاله مردم با شــوق 
فراوان تــرى قــدم در آن مى گذارند. چنين 
موجى از جمعيت بيانگر اين است كه دستى 
ديگر در كار اســت و دارد بسيارى از قلوب 

و پاها را به اين ســرزمين مى كشاند و انگار 
همه از كوچك و بزرگ بايد در اين ماجراى 

عظيم حضور داشته باشند.
حجت الاسلام حميد احمدى، رئيس كميته 
اربعين  فرهنگى آموزشــى ســتاد مركزى 
درباره برنامه هاى اين ســتاد در ايام اربعين 
به پرسش هاى «تســنيم» پاسخ داد. وى از 
اعــزام بيش از 70 قــارى و 3500 مبلغ به 
كربلا در ايام اربعين خبر داد و گفت: اربعين 
حسينى از جمله پديده هايى است كه قطعاً 

اراده الهى بر آن تعلق گرفته است.

  توليدات هنرى و تصويرى در حوزه اربعين
در بحث هنرى ابتدا بايد ادبيات مورد نيازش شكل بگيرد، چرا كه پرداختن 
به اين موضوع افزون بر اينكه اهميت زيادى دارد، داراى ابعاد زيباشناختى 
و هنرى بسيار زيادى است. يكى از كارهاى انجام شده، وقايع نگرى توسط 
برخى ادبا و نويســندگان بود كه بخشــى از آن ها منتشر شده و بخشى 
ديگر نيز در دست انتشار است. بايد از اين دست كارها زياد صورت گيرد 
اما هنوز به آن غناى لازم نرســيده ايم. امسال در حوزه توليد مستندهاى 
اربعين شنيدم كه دوستان همكار 60 مستند توليد كرده اند كه تقريباً نيمى 
از آن ها جديد بوده اســت. ضمن اينكه ما كار خيلى قوى و غنى نداريم، 
شايد حجم آن ها زياد باشد اما كيفيت آن ها از اهميت بيشترى برخوردار 
است كه نيازمند شكل گيرى ادبيات و توليد محتواى صحيح براى رساندن 

به دست هنرمندان است.

 اعزام 70 قارى و 3500 هزار مبلغ به عراق
در اربعين امســال بيش از 3500 مبلغ و بيــش از 70 قارى به كربلا 
اعزام خواهند شد. در همين راستا، اجراى نمايش هاى مذهبى، نقالى، 
پرده خوانــى و تئاتر نيز داريم كه تاكنون بيش از 25 گروه نام نويســى 
كردنــد تا در موقعيت هاى مختلف راهپيمايى اربعين به اجراى نمايش 
بپردازند. علاوه بر اجراى اين نمايش ها در عراق، در ايران نيز روز هشت 
آبان ماه يعنى روز اربعين تمام مراكز استان ها در زمينه تئاتر مذهبى و 

پرده خوانى و... نمايش هايى را اجرا خواهند كرد. 
توصيه رهبر معظم انقلاب اســلامى نيز در ايــن زمينه بدين صورت 
اســت در عين اينكه بايــد جهت گيرى ها مردمى باشــد، بايد از تمام 
ظرفيت هاى نظام نيز جهت حمايت و پشــتيبانى برنامه ها اســتفاده 

شود.



داوران ديدار پرسپوليس - السد
 وارد تهران شدند

ورزش: اعضاى تيم داورى بازى تيم هاى پرسپوليس و السد قطر وارد 
تهران شدند و مورد استقبال برخى از مسئولان باشگاه پرسپوليس 
قرار گرفتند. داور وسط اين مسابقه «كوالنكو والنتين» خواهد بود كه 
«شادمانوف خوســتيدين» و «كاينولين كيمور» به عنوان كمك هاى 
اول و دوم وى را همراهى خواهند كرد. «ايگليز» و «آســيموف عزيز» 
هم داوران خط دروازه ها هستند و «سرازيتدينوف» به عنوان دستيار 

چهارم در اين بازى حضور پيدا خواهند كرد.

تغييرات مهم برانكو مقابل السد 
ورزش: برانكو قصــد دارد همانند بازى رفــت، تغييراتى در برخى 
پست ها انجام دهد و در بازى با تيم نود اروميه، برخى از اين تغييرات 

را انجام داد تا بازيكنان با پست هاى خود آشنا شوند. 
برانكو قصد دارد برخلاف بازى رفت كه ســيامك نعمتى را در پست 
دفاع راست به ميدان فرستاد، در بازى روز سه شنبه از اين بازيكن به 
عنوان يك وينگر استفاده كند و به جاى نعمتى در دفاع راست، شجاع 
خليل زاده به ميدان خواهد رفت. با اين شرايط، شايان مصلح دفاع چپ 
تيم پرسپوليس خواهد بود و محمد انصارى و سيدجلال حسينى در 
پست دفاع وسط به ميدان مى روند و شجاع خليل زاده همانند بازى با 

نود اروميه در پست دفاع راست به ميدان خواهد رفت.

انتقاد سرمربى الغرافه از ضعف بدنى طارمى
ورزش: در چارچوب هفته نهم رقابت هاى ليگ ستارگان قطر الغرافه 
در خانه الريان به ميدان رفت و به تســاوى يك بر يك رسيد. در اين 
ديدار مهدى طارمى، مهاجم ملى پوش كشورمان 90 دقيقه در تركيب 
الغرافه حضور داشت.گوركوف، سرمربى الغرافه پس از اين تساوى يكى 
از دلايل ناكامى در اين ديدار را ضعف بدنى بازيكنان ملى پوش تيم 
پس از بازگشــت از بازى هاى ملى عنوان كرد و گفت: به نظرم دليل 
اصلى عملكرد تيم به اين شكل ضعف بدنى بازيكنان ملى پوش ما مثل 

مهدى طارمى و فايس است و اين ضعف امتيازى براى الريان شد.

قدوس: از انتخاب ايران
 اصلا پشيمان نيستم

ورزش: سامان قدوس در مصاحبه با سايت «Sportbladet» سوئد 
گفت: باعث افتخار من بود كه از ميان تيم ملى سوئد و ايران بايد يكى را 
انتخاب مى كردم. من ايران را انتخاب كردم و از اين انتخابم خوشحال 
هستم و از انتخابم پشيمان نيستم.وى افزود: هيچ چيزى وجود ندارد 
كه درباره آن فكر كنم يا پشيمان شوم. در شرايط كنونى فقط به اين 
فكر مى كنم تا بهترين  عملكرد را به همراه تيم ملى ايران داشته باشم. 
من فقط يك سال است كه براى تيم ملى ايران بازى مى كنم. من از هر 

فرصتى استفاده مى كنم تا با  بازيكنان بيشتر آشنا شوم.

زكى پور: هيچ اتفاقى بين من و «گرو» 
رخ نداده است

فارس: ميلاد زكى پور در خصوص اتفاقى كه در محل تمرين آبى پوشان 
رخ داده و عنوان شده كه وى با الحاجى گرو درگيرى لفظى پيدا كرده 
است گفت: اصلا چنين اتفاقى نيفتاده و من موضوع را تكذيب مى كنم. 
او افزود: روز شنبه كشاله من درد گرفت كه آقاى طاهرى مربى تيم از 
من خواست بيرون بروم تا دوباره مصدوم نشوم. موضوعى كه مى گوييد 
درست نيست و هيچ بحثى بين من و گرو اتفاق نيفتاده است. فكر مى كنم 

عكس هاى سايت باشگاه استقلال خودش گوياى همه چيز باشد.

سلطانى فر: هزينه 16 تيم ليگ برتر، 
500 ميليارد است

ورزش:  مسعود ســلطانى فر وزير ورزش و جوانان در نشست كانون 
مربيان فوتبال هزينه 16 تيم ليگ برترى فوتبال را بالغ بر 500 ميليارد 
تومان عنوان كرد و اظهار داشت: فوتبال جامعه مخاطب گسترده اى 
دارد و هزينه كل تيم هاى ليگ برترى هــم در حالى 500 ميليارد 
تومان اســت كه اين ميزان اوقات فراغت بيش از 50 ميليون نفر را با 
يك ابزار سالم و خوب در طول يكسال پر مى كند و موجب شادى و 
نشاط مردم مى شود، از طرفى اكثريت قريب به اتفاق تيم هاى ليگ 
برترى هم دولتى نيستند و منبع اعتبارات آن ها از جمله پرسپوليس 
و استقلال خارج از منابع دولت و از طريق سامانه هاى هوادارى تامين 
مى شود و از همه مهم تر تاثيرات سازندگى و اجتماعى بالا در كشور 

دارد و در جسم و روح مردم موثر واقع مى شود.

تلاش استقلال
 براى رساندن اسماعيلى به سپاهان

ورزش:  كادرپزشكى استقلال در تلاش هستند تا روز جمعه هافبك 
بازى ساز اين تيم را آماده بازى با سپاهان كنند. فرشيد اسماعيلى يكى از 
بهترين بازيكنان اين فصل استقلال بوده است اما او در بازى با نفت مسجد 
سليمان در ليگ برتر عضله زير شكمش آسيب ديد و نتوانست برابر سايپا 
بازى كند. اسماعيلى اما از شنبه به تمرين استقلال اضافه شده است تا 
تست بدهد كه مى تواند برابر سپاهان بازى كند يا نه.هافبك استقلال هم 
تمرين كششى و هم نرم دوى را آغاز كرد تا رفته رفته آماده بازگشت به 
تمرين گروهى بشود و بتواند خود را آماده بازى با سپاهان در هفته دهم 
ليگ برتر كند.اسماعيلى ديروز هم با وجود تعطيلى تمرين استقلال به 
كلينيك باشگاه رفت تا به صورت اختصاصى تمرين هاى خود را پيگيرى 
كند.دراين بين گفته مى شود روند بهبودى اسماعيلى به خوبى طى شده 

است و شانس او براى بازى برابر سپاهان كم نيست.

نمره خوب جهانبخش
 در شب برد برايتون

ورزش:  عليرضــا جهانبخــش در 9 هفته كه از ليــگ برتر فوتبال 
انگلستان  مى گذرد شنبه شب گذشته بيشترين دقيقه حضورش را 
در تيم برايتون داشــت و بهترين بازى اش را هم براى اين تيم انجام 
مقابل نيوكاسل انجام داد. تك گل ســه امتيازى برايتون روى ضربه 
كرنر عليرضا جهانبخش به دست آمد و همين باعث شد او در پايان 
بازى به عنوان يكى از بهترين بازيكنان زمين نمره بسيار بالايى بگيرد. 
جهانبخش از حضور 90 دقيقه اى اش  در اين  بازى از طرف ســايت 
هواسكورد نمره بالاى7,45 را گرفت. او در اين بازى 1 شوت زد ، يك 
پاس كليدى داد و 68,8درصد پاس هايش سالم بود. او در دو جدال 
هوايى به پيروزى رسيد و 38 بار توپ را لمس كرد ضمن اينكه همان 

طور كه گفته شد نمره بالاى 7,45 را گرفت.

برنامه هاى آستان قدس رضوى 
در هفته تربيت بدنى

ورزش:همزمان با هفته تربيت بدنى و ورزش ، تربيت بدنى آســتان 
قدس رضوى برنامه هــاى مختلف ورزشــى و فرهنگــى را برگزار 
مى كند. مســابقات جام مهربانى و رســانه ، غبار روبى مزار شهدا با 
حضور كانون هاى خادميارى ورزش رضوى ، افتتاح پايگاه بســيج در 
موسسه ، برگزارى همايش كوهپيمايى ويژه كاركنان و خانواده آستان 
قدس رضوى ، ديدار از جانبازان آسايشگاه امام خمينى(ره) با حضور 
ورزشكاران و پيشكسوتان ، تقدير از جانبازان ورزشكار و افتتاح كانون 
سلامتى و نشاط  همراه با تجهيزات و تســت هاى ورزشى در مناطق 
محروم و برگزارى برنامه هاى ويژه ورزشى جهت نونهالان و نوجوانان 
در اين مناطق از برنامه هاى اين موسسه در هفته تربيت بدنى مى باشد.

رئيس فدراسيون ووشو 
در كميته ملى المپيك پست گرفت

ورزش:  مهدى على نژاد رييس فدراســيون ووشو به عنوان رئيس 
كميسيون روابط بين الملل كميته ملى المپيك انتخاب شد.

 شاهرخ شهنازى گفت: على نژاد در مجموعه كارهايى كه در سطح بين 
الملل انجام داده خوب عمل كرده است به ويژه در فدراسيون ووشو. 
خود من هم او را پيشنهاد دادم و در هيئت اجرايى بررسى و در نهايت 

تصويب شد كه به عنوان مسئول اين كميسيون انتخاب شود.

صمد نيكخواه 
در درفت جى ليگ انتخاب نشد

ورزش: كاپيتان تيم ملى بســكتبال ايران كه در درفت ليگ توسعه 
آمريكا شركت كرده بود توسط دو باشگاهى كه با آنها تمرين كرده بود 
انتخاب نشد. صمد نيكخواه بهرامى به دعوت دو باشگاه گلدن استيت 
وريرز و لس آنجلس ليكرز در تمرينات اختصاصى تيم هاى دوم آنها 
در جى ليگ شــركت كرد اما در درفت اين ليگ انتخاب نشد.  صمد 
نيكخواه بهرامى كه در آستانه حضور در اين ليگ بسكتبال قرار داشت 
در تمرين هاى سانتاكروز وريرز و ســاوت بى ليكرز شركت كرد اما 
انتخاب نشد.  در درفت جى ليگ بيش از 100 بازيكن حضور داشتند 
كه باشگاه ها از اين نفرات انتخاب مى كردند و نيكخواه بهرامى تنها با 
دو باشگاه تمرين كرده بود.  با اين وجود همچنان امكان تغيير بازيكنان 
وجود دارد و باشگاه ها از همين ليست بايد بازيكن جديد انتخاب كنند.

تيلور: مبارزه با حسن يزدانى يك جنگ بود
ورزش: كشتى گير آمريكايى مبارزه با حسن يزدانى را يك جنگ واقعى 
خواند و از انگيزه بالاى خود براى قهرمانى سخن گفت. ديويد تيلور   گفت : 
من هر روز چشمانم را مى بستم و به خودم مى گفتم كه قرار است قهرمان 
جهان شوم. هر روز وقتى كه به اين مسئله فكر مى كردم موهاى تنم سيخ 
مى شد. در حال  حاضر به همان لحظه رسيده ام. خيلى خيلى احساس 
خوش شانسى و خوشبختى مى كنم كه در كنار 9 كشتى گير خوب ديگر 
از آمريكا هستم.   بعضى ها ممكن است فكر كنند كه پيروزى اول ديويد 
تيلور برابر حسن يزدانى قهرمان  المپيك كه به دست آمد فقط يك اتفاق 
بود اما آنها جواب شان را گرفتند. ديويد تيلور  گفت : آن بازى مثل يك 
جنگ بود. هر دوى ما تقلاى زيادى در تشك انجام داديم و من تسليم 
نشدم. توانستم حريف را خاك كنم. وقتى دفعه اول حريف را خاك كردم 
متوجه شدم كه مى توانم اين روند را ادامه دهم و بار ديگر او را خاك كنم 

و برترى خودم را افزايش دهم.

 عبادى پور، ستاره اسكرا در پلاس ليگا 
ورزش: لژيونر ايرانى در هفته سوم امتيازآورترين بازيكن تيمش مقابل 
گدانسك شد. در شرايطى تيم اسكرا بلهاتوف در هفته سوم پلاس ليگا 
برابر گدانسك با نتيجه 3 بر 2 به برترى رسيد كه لژيونر ايرانى ستاره 
تيمش لقب گرفت. ميلاد عبادى پور كه جزو معدود بازيكنان خارجى 
قهرمان فصل گذشته ليگ واليبال لهستان به شمار مى رود، در هر 5 
ست به صورت ثابت در زمين حضور داشت و روى سرويس، اسپك و 
دفاع امتيازات با ارزشى براى تيمش كسب كرد.  اين لژيونر ايرانى بعد از 
پايان بازى حساس تيمش مقابل گدانسك با 14 امتياز به عنوان بهترين 
و امتيازآورترين بازيكن تيمش انتخاب شــد.  طبق روال هم بهترين 
بازيكن هر مسابقه از سوى مسئولان باشگاه اسكرا جايزه اى را دريافت 
مى كند كه اين هديه به ميلاد عبادى پور رسيد.  اسكرا بلهاتوف كه در 
هفته نخست پلاس ليگا شكست غافلگير كننده اى را تجربه كرد، 2 

برد متوالى كسب كرده تا فعلا در رده سوم قرار گرفته باشد.

ضد حمله
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نظرسنجى AFC؛ حجازى همچنان در صدر
ورزش:سايت رسمى كنفدراسيون فوتبال آســيا در ادامه نظرسنجى هاى خود براى انتخاب 
بهترين بازيكن در هر پست ادوار مسابقات جام ملت هاى آسيا، از روز پنجشنبه گذشته اسامى 
نامزدهاى بهترين دروازه بان اين رقابت ها را اعلام كرد كه نام ناصر حجازى فقيد، ســنگربان 
سال هاى دور تيم ملى ايران نيز در آن به چشم مى خورد. در حال حاضر نام زنده ياد حجازى 
در صدر اين نظرسنجى به چشم مى خورد و او با كســب بيش از 244 هزار راى بالاتر از ساير 

كانديداها قرار دارد. در گزارش AFC درباره حجازى آمده است:
« حجازى با ايران در مسابقات المپيك 1976 حاضر شد و شش سال بعد و زمانى كه تيم ملى 

ايران براى اولين بار به جام جهانى صعود كرد، يكى از اعضاى اين تيم بود.»

بازيكنان خارجى پرسپوليس پول گرفتند
فارس: با گرفتن ارز ثانويه از سوى باشگاه پرسپوليس، پول برخى از اعضاى خارجى 

اين تيم پرداخت شد.
 روز گذشته منشا، بشار رسن و بوژيدار رادوشــوويچ 3 بازيكن خارجى تيم فوتبال 
پرسپوليس بخشى از قراردادشان را از اين باشگاه دريافت كردند تا با روحيه بهترى 

براى بازى با السد قطر آماده شوند.
اين در حالى است كه قرار است مربيان خارجى تيم فوتبال پرسپوليس هم امروز از 

اين باشگاه پول خود را دريافت كنند.

مارادونا: مى خواهند من را مقابل مسى قرار بدهند
ورزش:مارادونا هفته گذشــته گفته بود كه مســى پيش از انجام هر بــازى 20 بار به 
دستشويى مى رود و همين باعث مى شود كه او هيچگاه نتواند رهبر خوبى براى تيمش 
باشد. اين صحبت ها واكنش هاى بسيارى را به همراه داشت اما مارادونا گفت: من مى دانم 
ليونل مسى كيســت، مى دانم كه او بهترين بازيكن جهان است. اگر 20 بازيكن هم قبل 
بازى به دستشويى بروند، من هيچگاه نامى از مســى نخواهم آورد. اتفاقى كه افتاده اين 
است كه آنها مى خواهند من را مقابل مسى قرار دهند. رابطه دوستانه من و مسى خيلى 
فراتر از چيزى اســت كه خبرنگاران بتوانند راجع به آن بنويســند، به نظر من رابطه ما 

بزرگترين چيز در دنياست.

فاجعه براى امارات؛ عمورى آسيا را از دست داد
ورزش: عمر عبدالرحمان ستاره تيم ملى امارات و باشگاه الهلال در ديدار با الشباب 
از ناحيه ليگامنت زانو دچار مصدوميت شــد تا به بيمارســتان منتقل شود. بعد از 
حضور عمورى در بيمارستان مشخص شد كه اين بازيكن از ناحيه رباط صليبى زانو 
با مصدوميت شديد پارگى رباط رو به رو شده و به همين دليل شانس حضور در جام 
ملت هاى آسيا را از دست داده است. اين مصدوميت 6 تا 8 ماه بازيكنان را از ميادين 
فوتبال دور مى كند.تيم ملى امارات و زاكه رونى سرمربى اين تيم حساب ويژه اى 

روى درخشش مرد سال سابق فوتبال آسيا باز كرده بودند .

انگليس - ليگ برتر
 چلسى 2 - 2 منچستريونايتد
 بورنموث 0 - 0 ساوتهمپتون

 كارديف 4 - 2 فولام
 منچسترسيتى 5 - 0 برنلى

 نيوكسل 0 - 1 برايتون
 وستهام 0 - 1 تاتنهام

 ولورهمپتون 0 - 2 واتفورد
 هادرسفيلد 0 -  1 ليورپول

اسپانيا - لاليگا
 رئال مادريد 1 - 2   لوانته

 والنسيا 1 - 1 لگانس
 ويارئال 1 - 1 اتلتيكومادريد

 بارسلونا 4 - 2 سويا
ايتاليا - سرى آ

 آاس رم 0 - 2 اسپال
 يوونتوس 1 - 1 جنوا
 اودينزه 0 - 3 ناپولى

ميز نتايج

ايسنا: رئيس سازمان ليگ  واترپلوى ايران از اعلام اسامى 
تيم هاى حاضر در ليگ برتر امســال، در هفته 

جارى خبر داد.
محمدهادى بيك گفت: شــرايط 

اقتصادى كشــور بر روى همه 
ليگ هــاى كشــور تاثير 
گذاشته و واترپلو هم از اين 
بابت متضرر شده است. 
در تلاش هســتيم تا با 
هماهنگى هــاى لازمه 
شــرايط ليگ برتــر را 

سامان دهيم.
وى گفت: تا به امروز براى 

حضور در ليگ برتر 5 تيم به 
صورت قطعى اعــلام آمادگى 

كرده اند، قرار بود تيم نيروزمينى 
هم تصميم نهايــى اش براى حضور در 

ليگ  را اعلام كند كه فعلا خبرى نشده است.
وى گفت: با اين حال همه تلاش ما اين است ليگ هاى پايه 
خود را پربار كنيم تا براى آينده واترپلو كمك كننده باشد. 

در حال حاضر 25 تيم را در ليگ زير 17 سال داريم كه اگر 
اين تيم ها حفظ شــوند در آينده مى توان شاهد 

حضور آن ها در ليگ هاى بالاتر بود.
وى گفت: محسن رضوانى رئيس 
فدراســيون شــنا به شخصه 
بــراى رســيدگى بــه اين 
مشكل با برخى باشگاه ها 
و استان ها وارد مذاكره 
شــده اســت. تيم هايى 
مثل اصفهان در ســال 
گذشته به عنوان هيئت 
حضور داشتند و امسال 
نيــز بايــد ببينيــم چه 
تيم هايى حاضر به شــركت 
در ليگ برتر هســتند. در اين 
هفته قطعــا تيم هــاى نهايى و 
شــركت كننده در ليگ را معرفى مى 
كنيم. اگر تعــداد تيم ها كم باشــد برنامه اى 
مناســب براى مســابقات تدوين مى كنيم تــا تيم ها 

بازى هاى بيشترى را انجام دهند.

 ليگ واترپلو تحت تأثير شرايط بد اقتصادى

ورزش: تيم بسكتبال لس آنجلس ليكرز با حضور لبرون 
جيمز دومين شكست فصل خود را تجربه كرد.

 NBA در يكى از حساس ترين بازى هاى   ليگ بسكتبال 
تيم لس آنجلس ليكرز كــه با در اختيار داشــتن لبرون 
جيمز به عنوان يك  مدعى خودش را مطرح كرده، ميزبان 

هيوستن راكتس بود.
 اين ديدار در نهايت با برتــرى 124 بر 115 تيم ميهمان 
همراه بود تا پادشاه و تيمش دومين شكست فصل خود را 

تجربه كنند و تا حدودى در بحران قرار بگيرند.
 در اين مسابقه جيمز هاردن ستاره هيوستن 36 امتياز به 

دست آورد و نقش پررنگى را در جدال با لبرون جيمز براى 
تيمش ايفا كرد.

 اين ديدار حساس براى دقايقى هم به شدت جنجالى شد. 
در يك توقف از سوى داور 2 بازيكن از 2 تيم يعنى كريس 
پال و راژان راندو بعد از درگيرى لفظى با مشت به صورت 
هم كوبيدند و براى دقايقى وســط زمين بسكتبال بوكس 

بازى كردند!
 اين درگيرى خيلى زود از سوى ســاير بازيكنان از جمله 
لبرون جيمز خاتمه پيدا كرد و 2 بازيكن هم از سوى داوران 

از بازى اخراج شدند.

بزن بزن در NBA جلوى چشمان پادشاه 

AFC در گفت و گو با سايت
گابى: به ترسناك ترين ورزشگاه 

آسيا مى رويم
ورزش:  سايت رسمى كنفدراســيون فوتبال آسيا، ورزشگاه 
آزادى را ترســناك ترين ورزشــگاه قاره آســيا خواند. سايت 
رسمى كنفدراسيون فوتبال آســيا (AFC) در آستانه ديدار 
روز سه شنبه تيم فوتبال پرسپوليس مقابل السد قطر در ديدار 
برگشت مرحله نيمه نهايى ليگ قهرمانان آسيا، گفت وگويى از 

گابى، بازيكن باتجربه نماينده قطر منتشر كرد.
AFC نوشت: السد نه تنها بايد نوار پيروزى هاى پرسپوليس 
را در ليگ قهرمانان آسياى امسال در ورزشگاه آزادى پاره كند، 

بلكه بايد در ترسناك ترين زمين آسيا به پيروزى برسد.
گابى اولين بازى خود را در ليگ قهرمانان آســيا در بازى رفت 
مرحله يك چهارم نهايى مقابل رقيب همشــهرى پرسپوليس 
يعنى اســتقلال انجام داد. جايى كه السد قطر مقابل استقلال 
به پيروزى 3 بر يك رسيد تا پس از الاهلى امارات كه در سال 
2015 نفت تهران را شكســت داد، اولين تيم قاره باشد كه در 

ورزشگاه آزادى به پيروزى مى رسد.
 گابى درباره بازى در ورزشگاه آزادى اظهار داشت: اين ورزشگاه 
مشابه بزرگترين ورزشگاه هاى اروپاست و جو خيلى پرشورى 
دارد و ما به ترسناك ترين ورزشگاه قاره كهن مى رويم. حقيقت 
اين است كه فوتباليســت هاى امروز بايد خودشــان را براى 
بزرگترين اتفاقات آماده كنند و اين، يكى از آنهاست. رسيدن 
به فينال ليگ قهرمانان آسيا با السد براى من و باشگاه تاريخى 
خواهد بود و اگر اين اتفاق رخ دهد، لحظه ويژه اى رقم مى خورد. 
در فوتبال شما هميشــه زيباترين لحظات را به ياد مى آوريد. 

اميدوارم بتوانيم به اين مهم برسيم.
او ادامه داد: ژاوى بازيكن كليدى در انتقال من به السد بود. او 
با من تماس گرفت و گفت كه السد باشگاه بزرگى است و براى 
رســيدن به قهرمانى در ليگ قهرمانان آســيا تلاش مى كند. 
قهرمانى در آسيا نه تنها براى باشگاه السد، بلكه براى كل كشور 
مهم است. به همين خاطر من اينجا هستم. همه در اينجا واقعاً 
عالى هستند و مى خواهند به سختى كار كنند. خوشحالم كه 

اينجا هستم و با تجربه خود به تيم كمك مى كنم.

سينا حسينى : مشهدى ها پس از يك دوره نسبتا طولانى 
دوباره به ليگ برتر واليبال برگشتند تا دوباره علاقمندان به 
اين رشته شــاهد حضور تيم هاى مدعى واليبال در مشهد 

باشند.
 حضور تيم پيام مشــهد در ليگ برتر واليبال هر چند اتفاق 
خوب و اميدواركننده اى به شمار مى رود اما نبود زير ساخت 
مناسب واليبال مشهد و خراسان را تهديد مى كند تا حدى كه 
اين احتمال وجود دارد فدراسيون واليبال به دليل استاندارد 
نبودن امكانات موجود در ســالن قديمى و كهنسال مهران 

امتياز ميزبانى را از مشهدى ها سلب كند.
*سالن غير استاندارد

سالن پير فرسود مهران مشــهد، حال روز خوبى ندارد. اين 
سالن كه يكى از قديمى ترين اماكن ورزشى استان خراسان 
رضوى به حساب مى آيد تنها محل تمرين تيم ليگ برترى 
پيام براى حضور در مسابقات ليگ برتر است. بازيكنان اين 
تيم كه بعضا تجربه حضور در ســالن هاى مدرن و مجهز را 
دارند اين روزها مجبورند در فضايى به دور از استانداردهاى 

معمولى در كنار هم تمرين كنند .
*منطقه جنگى

شايد باورش سخت باشــد، اما وقتى براى تماشاى تمرين 
تنها تيم ليگ برترى واليبال مشــهد به ســالن مهران مى 

رويد تصور مى كنيد وارد يك منطقه جنگى شده ايد. سالن 
مهران كه اين روزها در فقر كامل امكانات به سر مى برد هيچ 
شباهتى به يك مكان ورزشى ندارد، هرچند رهگذران خيابان 
شهيدچمران وقتى از مقابل اين سالن عبور مى كنند با تابلوى 
سالن ورزشى مهران رو به رو مى شوند اما با ورود به سالن از 
همان لحظه اول سقف فرو ريخته ورودى به قدرى بد چشمى 
مى كند كه نمى توانيد خود را قانع كنيد قرار است از چند روز 
ديگر تيم هاى ليگ برترى با ستاره هاى نام آشناى خود به 

اين مجموعه بيايند.
*نور پردازى به بحران ها

 درب ورودى به قدرى كثيف اســت كه مى توانيد انواع و 
اقسام اثر انگشــت ها را با چشــم هاى غير مسلح روئيت 
كنيد. سكوهاى سالن مهران به قدرى خاك گرفته است 
كه حتى رنگ آميزى سكوها هم نتوانسته است بلااستفاده 
بودن آن را پنهان كند، پروژكتورهاى آويزان از سقف كه 
قرار است محيط را به خوبى روشن كنند تا واليباليست ها 
زير نور كافى تمرين كنند، يكى در ميان خاموش هستند 
تا اوضاع اســف بار سالن مهران با اين شــكل نورپردازى 

بحرانى تر شود.
*ردپاى تيم هاى منحل

 سقف نامناسب سالن به شكلى است كه مى توانيد به راحتى 

حلب به كار رفته در سقف شيروانى سالن را مشاهده كنيد. 
بنرهايى كه از آخرين روزهاى حضور ثامن الحجج و ميزان 
در ليگ برتر براى خير مقدم ميهمانان و مسئولان حاضر در 
سالن استفاده شده بود حالا حكم پرده پنجره را براى سالن 

ايفا مى كنند. 
صندلى هاى جايگاه ويژه شــما را به ياد ســينماهاى عهد 
دقيانوس مى اندازد. جدا از خــاك گرفتن صندلى ها ، غير 
قابل استفاده بودن آنهاســت،اگر موفق شويد به كف سالن 
برويد، متوجه مى شويد كه كهولت ورزشگاه و عدم رسيدگى 
مسئولان مربوطه باعث شده بخش هايى از كفپوش سالن باد 
كند تا همانند آســفالت برخى خيابان هاى مشهد پستى و 

بلندى داشته باشد. 
رختكن  هاى سالن مهران هم حال و روز خوبى ندارند تا به 
وضوح مشخص شود اين ســالن نه تنها قابل استفاده براى 
ميزبانى بازى هاى ليگ برتر نيســت بلكه قابليت برگزارى 
يك تمرين ســاده و معمولى را هم ندارد اما شاگردان جبار 
قوچان نژاد از سر اجبار مجبورند در اين فضاى دور از امكانات 

تمرين كنند.
*وعده مديركل

پس از مشاهده اين وضعيت با مديركل ورزش و جوانان تماس 
مى گيريم كه علت اين ناهماهنگى و نابه ســامانى را جويا 

شويم، فرزاد فتاحى كه براى سركشى از امكانات شهرستان ها 
خارج از مشــهد بود، قول مى دهد در اسرع وقت موضوع را 
بررسى كند تا شرايط سالن پير و فرســوده سالن را مهياى 
برگزارى ديدار روز چهارشنبه تيم واليبال پيام كند تا حداقل 

امكانات اوليه براى برگزارى اين ديدار مهيا شود .
اما نكته اى كه بايد در نظر گرفت اين است كه اين ورزشگاه 
ديگر پتانســيل ميزبانى از بازى هاى ليگ برتــر واليبال را 
ندارد و بايد به فكر احداث يك مجموعه مدرن و اســتاندارد 
در مشهد باشــيم اگر مى خواهيم در بين مدعيان ليگ برتر 

واليبال قرار گيريم! 
* مديرعامل پيام:بيشتر بحث زيباسازى داريم 

مديرعامل پيام در همين خصوص گفت : طى جلسه اى كه با 
مديركل داشتيم قول داد طى دو روز آينده دستور مهيا كردن 
شــرايط را به هيئت واليبال بدهد و خود اداره كل هم براى 
ميزبانى بهتر آستين بالا بزند. على شيخ الاسلامى با اشاره به 
استاندارد بودن كفپوش و نور سالن گفت : در شرايط فعلى 
بيشتر بحث زيباسازى و تجهيز امكانات ميزبانى را داريم. به 
همين منظور باشــگاه پيام در حال آماده سازى رختكن ها 
هســت. وى در پايان گفت :در يكى دو روز آينده همه بايد 
دســت به دســت هم دهيم تا ميزبانى آبرومندى در ليگ 

برترداشته باشيم.

 حال سالن پير مشهد 
در آستانه ميزبانى ليگ برتر 

واليبال خيلى خراب است

بحران در 
«مهران» 

محمدرضا خزاعى: بعد از اينكه تيم پر ســابقه هپكو از 
حضور در ليگ هندبال انصراف داد، هيئت هندبال استان 
مركزى اعلام كرده بود كه تيم ديگرى را جايگزين خواهد 
كرد. اما على رغم اينكه در برنامه هفتــه دوم نام اراك به 
عنوان ميزبان تيم فرازبام دهدشت اعلام شده بود، نماينده 
اراك در سالن حاضر نشد تا دهدشتى ها بدون بازى امتياز 
كامل بازى خارج از خانه را كســب و با دو پيروزى در كنار 
زاگرس اسلام آباد و مس كرمان در بالا ترين نقطه جدول 

قرار گيرند. 
درنخســتين بازى هفته دوم، زاگرس اسلام  آباد، درنجف  
آباد و در يك رقابت نزديك و فشرده موفق شد ميزبان خود 
را با نتيجه 24 بر 23 مغلوب كرده و با دو برد و چهار امتياز 

در بالاترين مكان جدول قرار گيرد.
ذوب آهن كه به دليل عدم حضور نماينده اراك هفته اول 
اســتراحت كرده بود، روز پنجشــنبه در كرمان ميهمان 

تيم مس بود. بازى اين دو تيم مدعى و باســابقه هندبال 
هم حســاس و پر از صحنه هاى زيبا بود. در نهايت امتياز 
ميزبانى، سند موفقيت كرمانى ها شد تا اين تيم هم چهار 

امتيازى شود.
فولادمباركه سپاهان با مربى گرى محسن طاهرى، مربى 
اسبق تيم ملى، ميزبان نفت وگاز گچساران بود كه در يك 
بازى راحت و بى دردسر، ميهمان خود را 24 بر 18 شكست 
داد تا تيره روزى هاى شاگردان مهدى آزادمنجيرى،قهرمان 

فصل قبل، ادامه داشته باشد.
و سرانجام، ســربداران ســبزوار، نماينده خراسان، بعد از 
شكست خانگى هفته قبل، اين هفته به ميهمانى كازرونى ها 
رفته بود تا شايد از فارس دست پر برگردد  اما در نهايت اين 
بازى با پيروزى 28 بر 24 نيــروى زمينى كازرون به پايان 
رســيد تا ســربداران به همراه نفت و گاز گچساران بدون 

امتياز در ته جدول جا خوش كنند.

 نگاهى به هفته دوم ليگ برترهندبال باشگاه هاى كشور
«سربداران» دست خالى برگشت

ورزش:على كريمى هافبك تيم استقلال درباره وضعيت خودش و ديگر 
مسائل تيمش صحبت هايى را انجام داد كه در زير مى خوانيم.

* در ديدار با سايپا، خوب شــروع نكرديد، اما در ادامه موفق 
شــديد ســه امتياز بازى را بگيريد. چقدر اين بازى براى تان 

سخت بود؟
با توجه به شرايط جدول، مجبور بوديم سه امتياز بازى را هر طور شده، 
بگيريم. با وجود اينكه، كيفيت زمين خوب نبود، بازيكنان تلاش خود را 

كردند و سه امتياز را گرفتيم.
* آيا به خاطر دو فصل اخير كه اســتقلال ابتداى فصل نتيجه 
نگرفته، استرس داشتيد كه امسال هم اين شرايط تكرار شود؟

تيم دو فصل گذشته را خوب شــروع نكرد و در ادامه تبديل به يك تيم 
خوب شد. اين فصل هم طبيعى بود كه استرس داشته باشيم، اما سعى 
كرديم بر آن غلبه كنيم. قرعه  استقلال در ليگ امسال، نسبت به تيم هاى 
ديگر سخت بوده اســت. همه بازى هاى ليگ سخت است و ديدارهايى 
مانند ماشين سازى، ســپيدرود و استقلال خوزســتان باقى مانده، اما 

احساسم اين است كه قرعه استقلال سخت تر بوده است.
* منظورت اين است كه اگر بازى هاى ابتداى فصل راحت تر بود، 

بازيكنان بيشتر هماهنگ و آماده مى شدند؟
بله، تيم ابتداى فصل جا نيفتاده بود و سعى كرديم بيشتر كار كنيم تا اين 
مشكل را حل كنيم. در حال حاضر مى خواهيم روند فعلى را ادامه دهيم، 

چون چيزى غير از اين نمى تواند ما را راضى كند.
* قبول دارى نسبت به ابتداى فصل بهتر بازى مى كنى؟ چه در 

توپ گيرى، چه خلاقيت در بازى و حتى تصميم براى گل زدن؟
اگر ابتــداى فصل خوب بازى مى كــردم، تمام محاســبات فوتبال 
به هم مى خورد، چون دو ماه مصدوم و تمريــن نكرده بودم، چطور 
مى توانستم خوب باشــم؟ اصلا غيرممكن بود. نه اردوى پيش فصل 
داشــتم و نه تمريناتى انجــام داده بودم. وقتــى از اردوى تيم ملى 
بيرون آمدم، مشغول فيزيوتراپى و استراحت بودم و تمرين آنچنانى 
نداشتم. ابتداى فصل با توجه به نياز تيم و درخواست مربى شروع به 
بازى كردم. خودم مى دانستم شرايط بدنى ام رفته رفته بهتر شده و 

خيلى آماده تر مى شوم.
 * سن و سال زيادى ندارى، چطور توانستى فشارهاى ابتداى 

فصل را تحمل كنى؟
استقلال تيم بزرگى اســت، اما از دورانى كه ســن كم ترى داشتم، در 
تيم هاى بزرگ بازى كردم و به نتيجه گرفتن عادت داشتم. 19 ساله بودم 
كه با سپاهان قهرمان جام حذفى شدم و سپس قهرمان ليگ شديم. با 
سپاهان در بالاى جدول بوديم و مى دانستم فشارها را چگونه كنترل و 
تحمل كنم. همانطور كه گفتم رفته به رفته بهتر شدم و الان راحت تر 

مى توانم بازى كنم.
* كارلوس كى روش هم اعتقاد زيادى به تو دارد و در بيشــتر 

اردوهاى تيم ملى دعوتت مى كند...
كى روش به من لطف دارد و هر موقع كه به تيم ملى دعوت شده ام، سعى 
كرده ام بهترين عملكرد را در تمرينات و بازى هاى تيم ملى داشته باشم.
* ابتداى فصل انتظار داشتى كه به تو زمان بدهند تا آمادگى اين 
روزهايت را ببينند. از انتقادهاى ابتداى فصل ناراحت نيستى يا 

اينكه با اميد ابراهيمى مقايسه مى شدى؟
اصلا از انتقادها ناراحت نيســتم و به هواداران حق مى دهم. تيمى كه 
شرايط خوبى در فصل گذشته داشت، امسال با مشكلاتى روبه رو شد. 
انتقاد در جامعه، امر طبيعى است. سعى كردم با تمرينات به فرم خوبى 
برسم، هر چند با چيزى كه مدنظرم هست، فاصله دارم. سعى مى كنم 

سريع تر به فرم ايده آل برسم.
* در ســپاهان، ديناموزاگرب و تيم ملى، با مربيان زيادى كار 

كردى، كار با وينفرد شفر چه تجربه اى داشته است؟
شفر مربى خوب و باتجربه اى است. او سرد و گرم فوتبال را چشيده و از 
نظر اخلاقى هم آدم خوبى است. شفر تلاش مى كند كه شرايط تيم بهتر 

شود. بازيكنان هم چنين هدفى دارند.
 * استقلال روز جمعه بازى حساسى با سپاهان دارد، مى توانيد 
به روند فعلى ادامه دهيد و خودتان را به تيم هاى بالاى جدول 

نزديك كنيد؟
جمعه بازى سختى داريم. ســپاهان يكى از تيم هاى خوب تاريخ ليگ 
برتر اســت. آنها با كادر فنى و بازيكنان جديد، اين فصل به نســبت دو 
فصل گذشــته بهتر نتيجه گرفته اند. بازى ما برابر سپاهان فوق العاده 
سخت است. از هواداران انتظار داريم كه براى حمايت از ما به ورزشگاه 
بيايند، چون صددرصد با حمايت شــان مى توانيم قوى تر شويم و سه 

امتياز را بگيريم.
* چه انگيزه اى براى بازى كردن برابر تيم سابقت دارى؟

وقتى پيراهن استقلال را مى پوشيم، فرقى نمى كند چه تيمى روبه روى 
ما قرار دارد. سعى مى كنم براى تيمم مثمرثمر باشم.

* به تيم ملى اشاره كنيم، آيا با توجه به ديدارهاى تداركاتى كه 
برگزار كرده، امكان قهرمانى ايران در جام ملت ها وجود دارد؟

در ســال  هايى كه در تيم ملى بــوده و خدمت كى روش بــودم، كم و 
كاستى هايى بوده، چه از نظر اردو و چه ديدارهاى تداركاتى. كادر فنى 
تلاشش را مضاعف كرده و بازيكنان هم همينطور تا پرچم ايران را بالا 
ببرند و طورى بازى كنيم كه سربلند باشيم. يكى دو اردو تا جام ملت ها 
برگزار مى كنيم تا بتوانيم با آمادگى بالا در مســابقات شركت كرده و 

موفق باشيم.
* فكر مى كنى چقدر شانس داشته باشى در تركيب اصلى تيم 

ملى در جام ملت هاى آسيا قرار بگيرى؟
زياد فرقى نمى كند چه كسى بازى كند و مهم موفقيت تيم ملى است. 

هميشه تلاشم را مى كنم كه مثمرثمر باشم.

 ورزش: آرمين هادى پور ملى پوش وزن 58- كيلوگرم ايران 
بعد از 22 ماه توانست براى تكواندوى ايران يك طلا به ارمغان 

بياورد.
مرحله چهارم مسابقات گرندپرى در سال 2018 از روز جمعه 
در شهر منچستر انگليس آغاز شــد   براى نمايندگان ايران به 

پايان رسيد.

 در روز دوم مبارزات اوزان 58- كيلوگرم گروه مردان پيگيرى 
شد و آرمين هادى پور و فرزان  عاشورزاده رو در روى رقبايشان 

قرار گرفتند.
آرمين در فينال اين دوره از مسابقات با «تاى هون كيم» كره اى 
قهرمان بازى هاى آسيايى 2018، قهرمان آسيا 2018، قهرمان 
جهان 2017، دارنده مدال برنز المپيــك ريو 2016 و ... ديدار 
كرد و با نتيجه 16 بر 12 به برترى رســيد تا عنوان قهرمانى را 

كسب نمايد.
اين مدال طلا در شرايطى براى هادى پور و ايران به دست آمد 
كه نمايندگان تكواندوى ايران در 22 ماه اخير نتوانسته بودند 
در رقابت هاى گرندپرى به مدال طلا برسند و در واقع آرمين به 

نوعى طلسم شكنى كرد.
در پايان مرحله چهارم مسابقات گرندپرى 2018 هوگوپوشان 
ايرانى موفق به كســب 3 مدال طلا، نقره و برنــز در اين رقابت 
ها شــدند. تيم ملى تكواندوى ايران با تركيــب آرمين هادى 
پور، فرزان عاشورزاده، ابوالفضل يعقوبى، ميرهاشم حسينى و 

سجاد مردانى به مصاف رقبايشــان رفت كه در نهايت موفق به 
كســب يك مدال طلا (هادى پور)، يك نقره (حسينى) و يك 

برنز (مردانى) شد.
عسگرى: طلب مان را از المپيك مى گيريم

ســرمربى تيم ملى تكواندو با اشــاره به مدال طلاى ارزشمند 
هادى پور گفت: تيم ملى روند خوبــى را طى مى كند و تلاش 

داريم طلب خود از المپيك را در توكيو 2020 تسويه كنيم.
فريبرز عســگرى گفت: مســابقات گرندپرى به دليل حضور 
بهترين هاى جهان هميشه از سطح فنى بالايى برخوردار  است 
و در اين دوره به دليل آنكه مرحله ماقبل نهايى بود و نزديك به 
گرنداسلم بود، همه مدعيان جهانى با آمادگى بالايى به منچستر 

آمده بودند. 
 وى گفت: آرمين و ميرهاشم قرعه خيلى سختى در اين مسابقات 
داشتند كه به خوبى اين مسير دشوار را طى كردند. هادى پور 
مبارزات بسيار خوبى به نمايش گذاشــت و با توجه به آناليزى 
كه از نحوه مبارزات حريف كره اى داشــتيم، توانســت با ارائه 
يك مبارزه هوشمندانه برترى خود را به وى تحميل كند.  وى 
گفت: تمام اين مسابقات و تورنمنت هايى كه شركت مى كنيم، 
ايستگاهى هستند براى رسيدن به توكيو. اميدوارم اعضاى تيم 
روز به روز هدفمندتر از قبل تمرين كنند تا بتوانند در ميدان هاى 
بعدى هم نتايج درخشانى كسب كنند تا تكواندوى ايران بتواند 

طلب خود را از المپيك بگيرد. 

على كريمى هافبك تيم استقلال: 

بهتر مى شوم، بهتر مى شويم...
  هادى پور با شكست قهرمان جهان، طلايى شد

طلسم شكنى تكواندوى ايران
 در انگليس

سهشنبه 1 آبان ليگ قهرمانان اروپا
 شاختار - منچسترسيتى

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه ورزش

سهشنبه 1 آبان ليگ قهرمانان اروپا
 منچستريونايتد - يوونتوس

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه سه

سهشنبه 1 آبان   ليگ قهرمانان آسيا
پرسپوليس  -  السد  

ساعت: 18:15 زنده از شبكه سه

چهارشنبه 2 آبان ليگ قهرمانان اروپا
 بارسلونا - اينتر

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه سه

چهارشنبه 2 آبان ليگ قهرمانان اروپا
 پارى سن ژرمن - ناپولى

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما

مهر: رئيس فدراسيون كاراته گفت: كسب چهار مدال در 
بازيهاى المپيك جوانان بيانگر آن است كه برنامه هدفمند 
فدراسيون جواب داده و كاراته روى ريل موفقيت حركت 

مى كند.
محمد صادق فرجى گفت: كاراته اولين حضور خود را در 
بازيهاى المپيك تجربه كرد و در اين بين نفرات اعزامى ما 
نتايج بسيار خوبى كسب كردند كه جا دارد به اعضاى تيم و 
كادر فنى آنها و همچنين همكارانم در فدراسيون، مربيان 

سازنده اين قهرمانان تبريك و خسته نباشيد بگويم.
وى گفت: خيلى از كشــورهاى صاحب نام در كاراته براى 
حضور در المپيك جوانان حتى موفق به كســب سهميه 
نشــده بودند ولى ما با يك كار گروهى كــه نزديك به 10 
ماه قبل با برگــزارى رقابتهاى انتخابى آغــاز و با حضور 
در  اردوهــاى آماده ســازى،  رقابتهاى قهرمانى آســيا، 

تورنمنت هاى بلغارستان و كرواســى ادامه يافت موفق به 
كسب نتيجه اى شايسته نام پرآوازه ايران اسلامى شديم. 

وى گفت: نويد محمدى طلاى بسيار ارزشمندى را كسب 
كرد. وى نه تنهــا در كاراته ايران با كســب اولين طلاى 
المپيكى تاريخ ساز شد، بلكه باعث شد تا كاروان ورزشى 
كشورمان با يك پله صعود جايگاه هفتم جدول رده بندى 
را به خود اختصاص دهد و 17 پله صعود نسبت به رقابتهاى 

نانجينگ 2014 داشته باشد. 
  وى   گفت: كاراته مســير خوبى را طى مى كند و به لطف 
حمايت و همدلى خانواده بزرگ كاراته موفقيت بزرگى طى 
دو سال اخير كسب كرده و به نوعى راه خود را به خوبى طى 
مى كند و به اميد خدا اين وفاق به كسب هر هشت سهميه 
المپيك 2020 و موفقيتى تاريخــى در اين رويداد بزرگ 

ورزشى خواهد انجاميد. 

رئيس فدراسيون :كاراته مسير خود را پيدا كرده است تيم هاى حاضر در ليگ برتر امســال، در هفته 

محمدهادى بيك گفت: شــرايط 
اقتصادى كشــور بر روى همه 

ليگ هــاى كشــور تاثير 
گذاشته و واترپلو هم از اين 
بابت متضرر شده است. 
در تلاش هســتيم تا با 
هماهنگى هــاى لازمه 
شــرايط ليگ برتــر را 

وى گفت: تا به امروز براى 
 تيم به 

صورت قطعى اعــلام آمادگى 
كرده اند، قرار بود تيم نيروزمينى 

هم تصميم نهايــى اش براى حضور در 

اين تيم ها حفظ شــوند در آينده مى توان شاهد 
حضور آن ها در ليگ هاى بالاتر بود.

وى گفت: محسن رضوانى رئيس 
فدراســيون شــنا به شخصه 
بــراى رســيدگى بــه اين 

تيم هايى حاضر به شــركت 
در ليگ برتر هســتند. در اين 
هفته قطعــا تيم هــاى نهايى و 
شــركت كننده در ليگ را معرفى مى 

برنز عليپور در جام جهانى سنگنوردى چين
ورزش: رضا عليپور سريع ترين مرد عمودى جهان در مسابقات سنگنوردى جام جهانى وجيانگ چين به مدال برنز رسيد. رضا 
عليپور در مرحله نهايى ماده سرعت مسابقات سنگنوردى جام جهانى وجيانگ چين با ركورد 5.99 ثانيه و با غلبه بر الكساندر 
شيلوف از روسيه به مدال برنز رسيد. در اين ماده نمايندگانى از اندونزى و ايتاليا در رده هاى اول و دوم قرار گرفتند.  او پيش از 
اين در مرحله مقدماتى اين مسابقات در رتبه 14 قرار گرفته بود و به مرحله نهايى راه پيدا كرده بود.  در مرحله مقدماتى ديگر 

نمايندگان ايران ميلاد عليپور در رده بيست و چهارم و احسان دلفانيان در رده بيست و نهم قرار گرفته بودند.

مسابقات پاراكانوى قهرمانى آسيا - ازبكستان
 تعداد مدال هاى ايران به 6 رسيد

ورزش: نمايندگان كشــورمان موفق به كسب 2 مدال طلاى ديگر در مســابقات پاراكانوى قهرمانى آسيا شدند. در ادامه مسابقات 
پارا كانوى قهرمانى آسيا در ازبكستان، شهلا بهروزى راد و رويا سلطانى به 2 مدال طلاى ديگر دست يافتند. در رقابت هاى ماده تك 
پارو (ووآ) در مسافت 200 متر، دو نماينده كشورمان موفق به كسب عنوان قهرمانى شدند.  رويا سلطانى در كلاس KL2 بانوان، اسلام 
جاهدى در VL2 مردان و امير آغنده در VL1 مردان به طلا دست يافتند و شهلا بهروزى راد در كلاس KL3 بانوان به مدال نقره 

رسيده بود. رقابت هاى پاراكانوى قهرمانى آسيا، از 28 مهر آغاز شده و به مدت 3 روز در ازبكستان برگزار مى شود.

با من تماس گرفت و گفت كه السد باشگاه بزرگى است و براى 
رســيدن به قهرمانى در ليگ قهرمانان آســيا تلاش مى كند. 
قهرمانى در آسيا نه تنها براى باشگاه السد، بلكه براى كل كشور 
مهم است. به همين خاطر من اينجا هستم. همه در اينجا واقعاً 
عالى هستند و مى خواهند به سختى كار كنند. خوشحالم كه 

اينجا هستم و با تجربه خود به تيم كمك مى كنم.

خبر بد براى هواداران بارسا

ال كلاسيكو 
«مسى»  را از 

دست داد!
«مسى»  را از 

امين غلام نژاد: شكستگى دست ليونل مسى در نيمه نخست بازى مقابل 
سويا كار دست او و بارسلونا داد. مسى كه در دقيقه 2 گل اول بارسا را براى 
كوتينيو ساخته بود و 10 دقيقه بعد خود گل دوم را وارد دروازه واچليك 
كرده بود، در دقيقه 16 به شكل خطرناكى بر روى آرنج دست خود فرود 
آمد تا همگان را نگران كند. اين نگرانى كاملا به جا بود، با تاييد بارسلونا 
مسى به دليل شكستگى دست 3 هفته از ميادين دور خواهد بود تا علاوه 
بر بازى حساس با اينتر در ليگ قهرمانان اروپا، بازى سرنوشت ساز هفته 

بعد با رئال مادريد را از دست بدهد.
قطعا غيبت مسى در ال كلاسيكوى يكشنبه آينده اتفاقى ناخوشايند براى 
بارسا و هوادارانش خواهد بود و جالب اينكه پس از سال ها، ال كلاسيكو 
بدون حضور رونالدو و مسى برگزار مى شود كه بى شك روى جذابيت هاى 

اين بازى، تاثير مستقيم خواهد گذاشت.

والورده، ســرمربى بارســا در پايان بازى گفت:«واضح است كه غيبت او 
حس خواهد شد. مهم نيست چه كسى جاى او را  مى گيرد؛ چرا كه همه 
مى دانيم كه مسى چه تاثيرى روى بازى ما دارد. در هر صورت بايد اين 
مسئله را بپذيريم و با آن كنار بياييم. مسلما غيبت او به چشم خواهد آمد. 
بايد بدون مســى خودمان را براى مقابله با حريفانى دشوار آماده كنيم. 
جايگزين هاى خوبى در تيم دارم؛ هرچند كه مسى با هيچ بازيكنى قابل 

قياس نيست.»
*ركوردهاى مسى

ليونل مسى تا به حال در 37 ال كلاسيكو به ميدان رفته كه 17 پيروزى، 8 
تساوى و 12 شكست به دست آورده است.و آمار بهترى نسبت به رونالدو 
به ثبت رسانده است. در آن سو، رونالدو 8 پيروزى، 7 تساوى و 14 شكست 
در 29 بازى داشته است. درصد برد ستاره آرژانتينى 45,9 درصد بوده در 

حالى كه رونالدو 27,6 درصد پيروزى به دست آورده است.
اما مسى و رونالدو اكثر ركوردهاى ال كلاسيكو را نيز به نام خود زده اند. 
براى شروع، رونالدو تنها بازيكن تاريخ ال كلاسيكوهاست كه در 6 بازى 
پياپى موفق به گلزنى شــده اســت. او تنها بازيكنى است كه 11 گل در 

نوكمپ زده و بهترين گلزن اروپايى ال كلاسيكو ها با 17 گل .
اما با وجود اين آمار شــگفت انگيز، بار ديگر مســى شــرايط بهترى در 
ال كلاسيكوها نسبت به رونالدو دارد. ســتاره آرژانتينى 26 گل در اين 
رقابت  ها زده كه بهترين گلزن تاريخ ال كلاسيكو نام مى گيرد. او 14 پاس 
گل نيز براى هم تيمى هايش ارسال كرده كه از اين حيث نيز ركورد دار 
است. او همچنين 15 گل در سانتياگو برنابئو به ثمر رسانده كه تا به حال 
هيچ بازيكنى اين تعداد گل در برنابئو نزده اســت. او همچنين ركورددار 

گلزنى در ال كلاسيكو هاى لاليگا (17 گل) و سوپركاپ (6 گل ) است.

ايسنا: فريبرز محمودزاده ، رئيس كميته نقل و انتقالات 
سازمان درباره وضعيت سروش رفيعى توضيح داد: باشگاه 
فولاد در كميسيون ادارى به ما اعلام كرد كه مى خواهند 
با ســروش رفيعى فســخ يك طرفه قرارداد كنند. ما هم 
استعلام اين فسخ قرارداد از كميته تعيين وضعيت بازيكن 
و مربيان فدراسيون فوتبال گرفتيم كه آيا اين فسخ قرارداد 
امكان پذير است يا نه. با تاييد كميته تعيين وضعيت ما اين 

فسخ قرارداد يك طرفه را ثبت كرديم.
رئيس كميته نقل و انتقالات ســازمان ليگ ادامه داد: 

پس از ثبت فسخ قرارداد باشگاه فولاد با سروش 

رفيعى هر دو طرف ماجرا با ما تماس گرفتند كه تمايل به 
ادامه همكارى دارند. با  اين حال چون ما فسخ قرارداد را 
ثبت كرده بوديم ادامه همكارى امكان پذير نيست و كميته 
تعيين وضعيت بايد تشــخيص دهد كه ادامه همكارى 

باشگاه فولاد با سروش رفيعى مقدور است يا نه. 
با اين حــال روزبه وثوق احمدى، رئيــس كميته تعيين 
وضعيت بازيكنــان و مربيان فدراســيون فوتبال درباره 
فسخ قرارداد باشگاه فولاد و ســروش رفيعى اظهار كرد: 
در اين نمونــه ماجراها اگر 

اختلافى بين طرفين باشد پرونده به ما ارجاع داده مى شود 
تا ابهامات موجود را برطرف كننــد اما تا اين لحظه هيچ 
مستنداتى راجع به اين پرونده فســخ قرارداد به ما داده 

نشده است تا راجع به آن تصميم گيرى كنيم.
او افزود: اينطور نيست كه  تمامى فســخ قراردادها نياز 
به تاييديه كميته تعيين وضعيت داشــته باشــد. فسخ 
قرارداد يــك عمل كوچك حقوقى و يك طرفه اســت و 
در پرونده هايى كه ابهامى وجود داشــته باشــد ما ورود 
مى كنيم. درباره فســخ قرارداد باشــگاه فولاد و سروش 

رفيعى هم سازمان ليگ در جريان است .

رفيعى- فولاد، همچنان در ابهام

دبير سازمان ليگ واليبال:
 استقبال تماشاگران

 از ليگ واليبال خوب بود
 دبير سازمان ليگ واليبال گفت: استقبال بسيار خوبى 
در شهرهاى مختلف داشــتيم و اكثر سالن ها پر بود. در 
اروميه بعد از مدت ها تماشاگران به سالن بازگشتند و اين 
يك اتفاق بسيار خوب بود كه در شهرهايى مانند اروميه 
كه هواداران زيادى داريم، هواداران به سالن بازگشتند. 
شــروع ليگ با توجه به همكارى انجام گرفته با رابطان 
فرهنگى، با دعا و آرزوى ســلامتى براى آقايان شفقى و 
ياشار كمى بود. وى گفت: اميدوارم روز به روز شرايط بهتر 
شود و بتوانيم ورزشــگاه ها را از ناخالصى ها پاك كنيم. 
ليدرهاى ما در هفته اول زحمت زيادى كشيدند و نظم 

خوبى در سالن ها برقرار بود.  
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ادب و هنر

يادداشت

صحنه

تأملى بر رمان «خط مرزى» سيدحسين موسوى نيا
روايت جنگ از زاويه نگاه مردم 

محمدقائم خانى: «خط مرزى» سيدحسين 
موسوى نيا، مرز ما را با جنگ برداشته و يا بهتر 
است بگويم مرز زندگى و جنگ را از سال 67 به 
96 آورده است. همه قهرمان هاى داستان هاى 
اين كتاب، اســلحه به دست نيستند. گاهى در 
كوچه مى پلكند و گاهى در خيابان ها پرســه 
مى زنند. اصلاً گاهى قهرمانى وجود نــدارد و همه گيج و منگ اند؛ مثل 
مردمى كه براى اولين بار با بمباران شهرشان مواجه مى شوند. آدم هايى كه 
از بمب مى ترسند و از گلوله فرار مى كنند؛ اما هنوز نمى دانند چه سايه 
شومى بر سرشان كشيده شده است. همه اين ها وجود دارد و درعين حال، 
موضع و ژست «ضدجنگ بودن» ندارد. بسيارى از همان ها كه مى ترسند، 
دل به خطر مى زنند و اسلحه دســت مى گيرند. اساساً اسلحه هاى اين  
مجموعه داستان، يك شىء اضافى تحميلى به داستان ها نيست كه وقتى 
در دست شخصيت ها قرار مى گيرد، نويسنده را هول كند و به «چه كنم، 
چه كنم» بيندازد كه مجبور شــود شعارزده، شليكش كند يا شعارزده 

كنارش بيندازد و به خاطر جنگ به زمين و زمان فحش بدهد.
 نويسنده در برخورد با تفنگ و نارنجك و ديگر هم قطاران شان، خونسرد 
است. به  جاى  اين كه خودش هيجان زده شود، مى گذارد بسيجى داوطلب 
كم  سن  و ســال داستانش از هيجان بى خواب شود. به جاى آن كه بترسد، 
اجازه مى دهد كه قهرمان داســتانش بترسد. با اسلحه همان طور برخورد 
مى كند كه با خانه و چاقو و كيف و هر شىء ديگرى روبه رو مى شود. طرح 
داستانى را محكم در مشتش نگه مى دارد و به هم نمى ريزد. از طرفى اجازه 
نمى دهد ترس در ناخودآگاه، معركه راه بيندازد و با روى ترش، همه جا و 
همه كس را به هم بريزد كه مثلاً جنگ شده است. در «خط مرزى» زندگى 
جريان دارد، همان طور كه در هميشه تاريخ، زندگى و جنگ جريان دارد. 

در هميشــه تاريخ، زندگى با جنگ و در جنگ و پشــت جنگ و در برابر 
جنگ، جريان داشــته است. زندگى، جنگ را احاطه كرده است؛ همچون 
مرگ، كه پابه پاى جنگ به شــهر و ديار مردم زمين، ســرك مى كشــد. 
سيدحسين موســوى نيا در خط مرزى، دست مرگ و زندگى را گرفته و 
پابه پاى جنگ ايران و عراق، ميان خاك وخل و وسط شهرها گردانده است. 
در دهه 60، بالا و پايين شــان كرده و آن ها را تا دهه 90 كشــانده است. 
آن موقع كه گلوله را انداخته كنار آمبولانس امداد، همان قدر با جنگ راحت 
بوده كه وقتى جانبازى را فرستاده پى خواسته فرزندش و در هر دو، جنگ 
را از زاويه مردم ديده است. «خط مرزى» همان قدر از داستان هاى سفارشى 
قرائت رســمى از جنگ، دور است كه از موضع ضدجنگى كه اهل فضل 
در اتاق گرم  و نرم و دور از بمباران شــهرها، مدام افاضه فرموده اند. نبض 
تــرس از مرگ در خط مرزى، همان قدر مى زند كه در ميان مردم كوچه و 
بازار مى زند. اگر مردم ايران از جنگ هراس دارند و به فكر خاموش كردن 
آتش اند، خط مرزى هم صلح طلب اســت. اگر مردم ايران، اسلحه دست 
مى گيرند و دشمن را هشت سال ناكام مى گذارند، خط مرزى هم گلوله اش 
را شليك مى كند. اگر مردم به طمع پول كشته شدند، خط مرزى هم دنبال 
مال و منال مى رود؛ و اگر مردم يك لحظه هم به اجر مادى جنگ خويش 
فكر نكردند، خط مرزى هم به همه منافع جنگيدن پشت پا مى زند. خط 
مرزى، بسيارى از مرزها را زير پا گذاشته؛ اما مرز مردم را با قدرت (داخلى 
يا خارجى) رها نكرده است. قدرت طلبان وابسته به مراكز داخلى يا خارجى، 
پا را داخل خط مرزى مردم نمى گذارند و از اين رو، كتابى را كه همراه مردم 

جنگيده و ترسيده، چندان خوش نمى دارند. 

بزرگترين نمايش ميدانى كشور
به  روى صحنه مى رود

ايسنا: حميدرضا نعيمى، كاظم هژيرآزاد و حبيب دهقان نسب بازيگران 
اصلى نمايش «رسول» هستند كه قرار است همزمان با اربعين حسينى و 

ماه صفر در منطقه فرهنگى و گردشگرى عباس آباد اجرا شود.
اين نمايش را سعيد اسماعيلى كارگردانى كرده و گفته مى شود به عنوان 
بزرگ ترين نمايش ميدانى كشــور به روى صحنه مى رود. «رسول» يك 
درام اجتماعى است كه در فضاى تاريخى دوران پهلوى اول نوشته شده 
اســت. در اين نمايش كه هنروران زيادى حضور دارند، علاوه بر نعيمى، 
حبيب دهقان نســب و كاظم هژيرآزاد نيز ايفاى نقش مى كنند. از ديگر 
بازيگران مى توان به مســعود رحيم پور، پژمان كاشفى، على پاكزاد، رضا 
جهانى، سعيد مردى، هاشم آذرهوا، بهزاد ابراهيمى و بهار كريم زاده اشاره 
كرد.نمايش «رسول» قرار است همزمان با اربعين آغاز و تا پايان ماه صفر 

هر شب در اين منطقه اجرا داشته باشد. 

مريم شيدا در گفت وگو با قدس از رمان دفاع مقدسى «پشت در بهشت» مى گويد

رنج نامه هاى پشت جبهه 

ادب و هنــر: مؤسســه فرهنگــى هنرى قــدر ولايت، 
به مناسبت چهلمين ســالگرد پيروزى انقلاب عزت آفرين 
اســلامى ايران، با حمايت معاونت امــور فرهنگى وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامى و همكارى نهاد نمايندگى مقام 
معظم رهبرى در دانشــگاه ها، در 40 دانشــگاه برگزيده 

كشور نمايشگاه هاى كتاب برگزار مى كند.
به گزارش قدس به نقل از روابط عمومى مجمع ناشــران 
انقلاب اسلامى موضوع نمايشگاه هاى كتاب، تاريخ معاصر 
ايران در ســه مقطع «دوره مشروطه»، «دوره پهلوى» و 

«دوران انقلاب اسلامى» است.
حدود 20 ناشــر فعال در حوزه تاريخ معاصر ايران دعوت 
مؤسسه قدرولايت را پذيرفته و منشورات چاپ اول 1390 
به بعد خــود را جهت عرضه در اين نمايشــگاه ها ارائه و 
بخشى از هزينه هاى اجرايى نمايشگاه را با افزايش تخفيف 

خود تقبل نموده اند.
ايــن نمايشــگاه ها در هفته كتاب جمهورى اســلامى 
ايــران از تاريــخ 19 آبان تا 29 آبــان برگزار خواهند 
شــد و كتاب ها با تخفيف 50درصد به دانشــجويان و 
استادان عرضه مى شــوند. نهاد نمايندگى با شناسايى 
دانشــگاه هاى واجد شــرايط و امكانات لازم، برگزارى 
نمايشــگاه ها و برنامه هاى جانبى پرســش و پاسخ با 
اســتادان تاريخ، نظارت بر حُسن برگزارى نمايشگاه و 
تبليغات محيطى دانشــگاه محل برگزارى را به عهده 
گرفته اســت. همچنين معاونت امــور فرهنگى وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامى، 20درصد تخفيف نمايشگاه 

را تعهد كرده است.

دعوت از ناشــران، انتخاب كتاب ها، ســفارش كتاب هاى 
انتخاب شده، بسته بندى و ارسال محموله ها به دانشگاه ها، 
طراحى و چاپ و توزيع پوســتر و بنــر متمركز، دريافت 
مرجــوع كتاب ها و ترتيــب و تحويل به ناشــران و نيز 
حسابرسى و تســويه و امور قراردادها با مؤسسه فرهنگى 

هنرى قدرولايت است.
ناشــران شــركت كننده در اين نمايشــگاه ها عبارت اند از: 
انتشارات انقلاب اسلامى، مؤسسه مطالعات و تاريخ معاصر 
ايران، نشر معارف، زمزم هدايت، شهرآب، بوستان كتاب، آفاق 
روشن بيدارى، پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامى، كتاب 
دانشجو، رسول آفتاب، كيهان، مركز اسناد و تحقيقات دفاع 
مقدس، مؤسسه مطالعات و پژوهش هاى سياسى، مؤسسه 
فرهنگى هنرى قدرولايت، شهرستان ادب، موزه عبرت ايران، 

مركز اسناد انقلاب اسلامى و به نشر. 

ايسنا: چرا شعرهايى كه اين روزها سروده مى شوند همانند 
شعر گذشتگان در خاطر پير و جوان نمى مانند؟

اسماعيل آذر، به بررسى اين موضوع و جايگاه شعر در ميان 
مخاطبــان امروز مى پــردازد و از عوامل تأثيرگذار در حفظ 
كردن شعر مى گويد.اين پژوهشگر ادبيات و تهيه كننده برنامه 
«مشــاعره» تلويزيون با بيان اينكه شــعر گذشته شعرى با 
پشتوانه هاى علمى آن روزگار بوده است، مى گويد: شعرهايى 
به دل مى نشــينند كه پشتوانه داشــته باشند، يعنى شاعر 
تجربه تازه اى ارائه كرده باشد. اما توده جوانانى كه امروز شعر 
مى گويند هرچند تلاش شــان خيلى خوشحال كننده است 
اما بايد به خودشــان زحمت بدهند و ببينند كه پيشينيان 
چه كرده اند و همچنين آثار آن هــا را بخوانند. او مى افزايد: 
آن چه شــاعرانى مثل حافظ، ســعدى، خيام، مولانا و... در 
نظام همنشينى رعايت كرده اند، اين بوده كه گفتار آن ها به 
فطرت زبانى شــان نزديك است. بچه ها در مشاعره بيشتر از 
ابيات حافظ و سعدى مى خوانند چون آن چه آن ها براى شعر 
گفتن شــان پيدا مى كنند در يك نظام همنشينى كنار هم 

گذاشته شده از فطرت زبانى انسان سرچشمه مى گيرد. 
آذر در حالى كه با پشــتوانه سخن گفتن در شعر را عاملى 
مؤثر در ايجاد ارتباط بين شعر با مخاطب خود مى داند، بيان 
مى كند: صحيح سخن گفتن، با پشتوانه سخن گفتن، انسان 
و خدا را در ســخنان ديدن و عاطفه ها را برانگيختن سبب 

مى شود كه مخاطب ارتباط بهترى با شعر برقرار كند. 
اين استاد ادبيات دانشگاه آزاد سپس شاعرانى چون شهريار، 
سيدحســن حســينى، قيصر امين پور و رهى معيرى را از 
شــاعرانى كه در دوران معاصر توانسته اند آثار ماندنى خلق 

كنند توصيف مى كند و مى گويد: شــعرهاى اين شــاعران 
آن قدر در مسير نظام همنشينى درست قرار گرفته است كه 
بعضاً حتى اگر پشــتوانه كمترى هم داشته باشند به چشم 
نمى آيد. اسماعيل آذر با اشاره به اينكه امكانات جامعه امروز 
ســبب شــده تا همه چيز و از جمله شعر به سرعت در هر 
جا در اختيار مخاطب قــرار گيرد، اظهار مى كند: اين نكته 
مثبتى  است كه براى مخاطب جامعه امروز وجود دارد؛ اگر 
كسى بخواهد يك حكايت از آثار گذشتگان مطرح كند لازم 
نيست يك غزل يا قصيده را كامل حفظ باشد؛ مى تواند شرح 
مختصرى از داستان را بيان كند و در كنار آن چند بيتى از 
آن را بخواند. او همچنين درباره شروع از بر كردن شعر توسط 
مخاطبان مى گويد: ايرانى ها در شعر زيسته  و با شعر بزرگ 
شده اند. ايران كشور معنويت، ادبيات و شعر است و شعر در 

ضمير انسان از همان نخست جاى گرفته است. 

چهرهخبر

 ادب و هنر/ زمانيان  دختر جوان و هنرمندى 
به نام حديث، زندگى برادرش حســين را در يك 
اثر داســتانى روايت مى كند. حســين، جانبازى 
شيميايى اســت، براى مداوا به آلمان رفته است 
اما مداوا مؤثر نيســت و شهيد مى شود. حسين 
از طرف ديگران متهم اســت به فراموشى روزگار 
گذشته اش؛ روزگارى كه اسلحه به دست گرفته 
و به جبهه رفته و جانباز شده است و حالا زندگى 
امروزش اثرى از گذشته اش ندارد. او حتى متهم 
به انجام كارهاى ناشايستى مثل رباخوارى است. 
حديث در اين داستان به دنبال اثبات بى گناهى 

برادرش است.
اين چند خط خلاصه اى است از رمان «پشت در 
بهشت» نوشته «مريم شيدا» كه بتازگى توسط 

انتشارات به نشر منتشر شده است. 
مريم شيدا در اين كتاب قصه اى نوشته كه تا به 
حال كمتر به آن پرداخته شــده است؛ حالات و 
احــوالات آدم هاى جنگ در روزگار بعد از جنگ. 
اين كتاب اداى دينى خواهد بود به خانواده هايى 

كه زندگيشان با جنگ دستخوش تغيير شد.
اگرچه «پشــت در بهشت» سال 90 نوشته شده 
اما هفت سال بعد يعنى امسال منتشر شده است. 
شــيدا علت اين وقفه را امتناع ناشران از انتشار 
چنين داســتانى مى دانــد. او مى گويد: «من در 
اين كتاب از ناگفته هايى حرف زدم كه خيلى ها 
دوست نداشــتند آن ها نوشته و خوانده شود. اما 
من خواستم روايت خودم را از جنگ ارائه دهم و 

اين كار را كردم».
حميداكبرپور نويسنده اى است كه شيدا در اين 
گفت وگو از او نام مى برد. فردى كه نويسنده چاپ 

و انتشار اثرش را مديون اوست. 
در خصــوص «پشــت در بهشــت» و شــرايط 
داستان نويســى دفاع مقدس با مريم شــيدا به 

گفت وگو نشسته ايم، كه مى خوانيد. 
«ميان دار»، «مرا به مسيح بسپار»، «خوب رخ» و 
«كوشك زلزله» (كارى مشترك با اكبر صحرايى) 
از آثار ديگر اين نويسنده است. كتاب «ميان دار» 
شيدا كه زندگينامه داستانى شهيد احسان حدائق 
است در سال 93 نامزد كتاب سال دفاع مقدس 

شده است. 

 داستان كتاب «پشت در بهشت» نشان 
جنگ،  از  پــس  آدم هاى  زندگى  مى دهد 

انگيزه شما از نوشــتن بوده و اين آدم ها 
بيشــتر از خود جنگ ذهن شما را درگير 

كرده است؛ چرا؟ 
بله. واقعيت هايى اطرافم مى ديدم كه من را موظف 
به نوشتن اين واقعيت ها مى كرد. ايده داستان از 
همين واقعيت هاســت. دوست داشتم از زندگى 
آدم هاى پس از جنگ بنويســم؛ رزمندگانى كه 
روزگارى در جبهه مى جنگيدند اما زمانه و روزگار 

پس از جنگ با آن ها مهربانانه رفتار نمى كند.

 اين داســتان چقدر برگرفته از واقعيت 
است و چقدر زاده تخيل شماست؟

هدف من بيان ناگفته هاى جنگ بر اساس واقعيت 
بود. بخش زيادى از اين داستان، زاده تخيل است، 
چون مى خواســتم داستان بنويسم، نه تاريخ و يا 

مستند.

 در رمان هاى دفاع مقدس معمولاً مصايبى 
كه خانواده ها بعد از جنگ با آن دســت به 
گريبان هستند، مغفول واقع شده و شما سراغ 
اين موضوع رفتيد و بــه قصه بازمانده هاى 
جنگ پرداختيد. چطور به اين وادى كشيده 
شديد و فكر مى كنيد چرا ادبيات كمتر به اين 

بخش دفاع مقدس پرداخته است؟
بخش زيادى از واقعيت هاى اين كتاب خودم بودم. 
من از خانواده شــهيد و جانبــاز بودم و مى ديدم 
گاهى چطور با اين خانواده ها برخورد مى شــود. 
گاهى حرف هايى زده مى شــود كه در شأن اين 
خانواده ها نيست. مادر من هميشه به من مى گفت 
وقتى برادر من به جبهه رفته اســت، هميشــه 
اطرافيان او را سرزنش مى كردند كه آن ها به خاطر 
پول پسرشان را به جبهه فرستاده اند. كمتر كسى 
اين رنج ها را مى بيند مگر اينكه در اين شــرايط 
زندگى كند. خانواده هــاى زيادى را مى ديدم كه 
از اين مسائل رنج مى بردند. ديدن و شنيدن اين 
حرف ها من را وادار به نوشتن از مسائلى كرد كه 

ديگران كمتر ديده و شنيده بودند.
غير از اين ها من دوســت داشتم قصه اى بگويم 
كه ديگــران كمتر گفته اند. ايــن بخش جنگ 
و دفاع مقدس مغفول واقع شــده است و من بر 
حسب تقدير خواســته يا ناخواسته با آدم هايى 
از جنگ روبه روشــده بودم كه يا گذشته شان را 
فراموش كرده بودند و يا متهم به فراموشى گذشته 

بودند، به خاطر همين دوست داشتم از چيزهايى 
كه هرگز در كتاب ها نخوانده بودم، بنويسم. 

 نگفتيد كه چرا ادبيات دفاع مقدس، به 
اين بخش جنگ، كمتر پرداخته است؟ 

چون هميشه ما خواسته ايم، تكرار مكررات كنيم. 
بسيارى از نويسنده ها جنگ را صرفاً در هشت سال 
دفاع مقدس مى بينند. بســيارى از مسائل جنگ، 
هنوز بيان نشده و ناگفته باقى مانده است. متأسفانه 

هنوز ترس از شكستن كليشه ها وجود دارد. 

 در خصوص آســيب شناسى رمان هاى 
دفاع مقدس حرف هاى زيادى زده شــده، 
چقدر تلاش كرديد رمان شــما مبرا از اين 

آسيب ها باشد؟
وقتى اين كتاب را مى نوشــتم فقط مى خواستم 
آنچه ذهنم را درگير كرده، بنويسم. واقعيت اين 
است كه به آنچه مغفول مانده بود توجه چندانى 
نكردم، فقط مى خواستم از آنچه در ذهنم غوغا به 

پا كرده بود، بنويسم.

 احتمالاً زمان جنگ سن و سال شما كم 
بوده است. نويســنده اى كه آن سال ها را 

درك نكرده، مى تواند از جنگ بنويسد؟ 
من زمان جنگ كوچك بودم و آن روزها و سال ها 
را به خاطر ندارم. بسيارى از نويسنده ها هم قايل 
به اين هســتند فقط بايد كســانى كه در جبهه 
بوده اند از جنگ بنويسند و لاغير. اما به نظر من 

همه مى توانند از سال هاى بعد از جنگ بنويسند. 
به هر حال جنگ هنوز ادامه دارد و همه ما كه به 
جنگ نرفته ايم زندگى مان به نوعى درگير جنگ 
شد. چطور ما نمى توانيم از جنگ بنويسيم؟! اتفاقاً 
چون بسيارى از همين افرادى كه در جنگ حضور 
داشــته اند و دستى بر نوشــتن دارند، كم كارى 
كرده اند و خيلى از مسائل را ثبت نكرده اند اكنون 
وظيفه نسل ماست كه از اين ناگفته ها بنويسيم. 

جنگ پايان ناپذير است. 

 فكر مى كنيد در حال حاضر چه خلائى 
در داســتان هاى دفاع مقدس وجود دارد و 
نويسندگان اين حوزه بايد به چه مسائلى 

بيشتر بپردازند؟ 
با اســتناد به صحبت هاى مقــام معظم رهبرى، 
هشــت ســال دفاع مقدس ما صرفاً يك امتداد 
زمانى و فقط يك برهه             زمانى نيســت؛ گنجينه            
عظيمى اســت كه تا مدت هاى طولانى ملت ما 
مى تواند از آن استفاده كند، آن را استخراج كند و 

سرمايه            گذارى كند. 
با توجه به اين گفته ها نويســنده ها بايد به سراغ 
خانواده هايى بروند كه زندگى شان به نوعى درگير 
جنگ بوده و حرف هاى آن ها را بنويســند. هنوز 
خيلى از مسائل جنگ همچنان تابوست و گفته 
نشده، در حالى كه زندگى بعد از جنگ آدم هاى 

جنگ بسيار مهم است. 

بايد از نقاط خاكســترى جنگ هم حرف زد و به 
نقطه هاى سفيد اكتفا نكرد. من كتابم را سال 90 
نوشــتم اما پنج سال به دنبال ناشر بودم تا كتابم 
را منتشــر كند. همه ناشران به اتفاق مى گفتند 
داســتان اين كتاب با سياســت هاى نشــر آثار 
دفاع مقدس مغاير اســت. من هم كتاب را كنار 
گذاشتم به اين اميد كه روز انتشارش فرا خواهد 
رســيد؛ روزى كه نگاه ها به جنگ و قصه جنگ 
تغيير كنــد و ما بتوانيم از همه مســائل جنگ 
بنويسيم تا اينكه پس از چند سال اكبر صحرايى 
به من پيشنهاد داد اين كتاب را به «به نشر» بدهم 

و خوشبختانه كتاب امسال منتشر شد. 

 احساس مى شود در بخش هايى از داستان 
به سمت شعارى شدن پيش رفته ايد، بخصوص 
وقتى از حجاب و يا نگاه جامعه به مســئله 

شهادت و دفاع مقدس صحبت كرده ايد. 
شــايد بعضى مســائلى كه بر آن ها برچســب 
شعار زدگى مى خورد، بخشى از حقايق جامعه 
ما باشــد و خوب است نويسنده قادر باشد اين 
حقايــق را در زير متن اثرش بيان كند. اگر در 
اين كتاب اين مســائل در لفافه بيان نشــده و 
حالت شــعارى به خود گرفته است قلم من در 
آن بخش ها احساساتى شــده است و من اين 
مسئله را قبول دارم اما سعى كرده ام كليت اثر 

از شعارزدگى به دور باشد.

آنچه مى خوانيد

وقتى اين كتاب را مى نوشــتم 
فقط مى خواســتم آنچه ذهنم 
بنويســم.  كــرده،  درگيــر  را 
واقعيت اين است كه به آنچه 
مغفول مانده بود توجه چندانى 
نكــردم، فقط مى خواســتم از 
آنچه در ذهنم غوغا به پا كرده 

بود، بنويسم.

اسماعيل آذر: چرا شعرهاى امروز كمتر در خاطر مى مانند؟نمايشگاه كتاب «چهل سال عزت» در 40 دانشگاه كشور
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كودكان در تابستان 97 كمتر ماهواره ديدند
مهر: محمد سرشــار مدير شبكه 
كودك سيما درباره ميزان تماشاى 
ماهواره اى  شبكه هاى  برنامه هاى 
براساس  توســط كودكان گفت: 
افكارسنجى هاى فصلى و كشورى 
مركز پژوهش و ســنجش افكار 
سازمان صدا و ســيما، ميزان تماشاى شبكه هاى ماهواره اى در تابستان 
سال 97 نسبت به مدت مشابه در سال 96، حدود 6 تا 8 درصد كاهش 

داشته است.
وى ادامه داد: با اينكه ميزان تماشــاى برنامه هاى مناســب خردسالان و 
كودكان در اين دو بازه زمانى ثابت مانده است، اما خردسالان هشت درصد 
و كودكان 6 درصد كمتر، شبكه هاى ماهواره اى را تماشا كرده اند. به بيان 
ديگر، شــبكه كودك توانسته با يك برنامه ريزى دقيق و ارائه برنامه هاى 
جذاب و آموزنده، بخش قابل توجهى از بينندگان زير 12 سال شبكه هاى 

ماهواره اى را به سمت خود جذب كند.
مدير شبكه كودك تصريح كرد: به لطف خداوند، شبكه كودك توانسته 
هم برنامه هاى پرمخاطب و تربيت محورى را توليد كند و هم برنامه هاى 
خارجى مناسب، جديد و پربيننده اى را براى خردسالان و كودكان پخش 
كند و نشــان دهد كه مى توان با دغدغه تربيتى هم برنامه ساخت و هم 

مخاطب بيشترى را به خود جذب كرد.
وى در پايان اظهار كرد: در شبكه كودك، فرآيند آماده سازى آثار خارجى 
فرآيندى دقيق و با ســرعت بالاست. شناســايى به موقع، ترجمه دقيق، 
ويرايش تربيتى هنرمندانه و دوبله قوى آثار خارجى باعث شــده اســت 
خانواده هــا ترجيح دهند برنامه هاى خارجى جديد را از كانال هاى پويا و 
نهال شبكه كودك با كيفيت هنرى بالاتر و آسودگى خيال بيشتر تماشا 
كنند و علت اصلى كاهش تماشاى ماهواره در اوقات فراغت تابستان 97، 
همين نكته بوده است. كانال پويا شبكه كودك ويژه خردسالان زير 6 سال 
و كانال نهال ويژه كودكان 6 تا 12 سال است و پخش رسمى آن از بهار 

سال 1395 آغاز شد.
 

پنج شاعر آيينى 
در كربلا مقابل دوربين«سرباز» رفتند 

باشگاه خبرنگاران: سريال «سرباز» به كارگردانى هادى مقدم دوست 
و تهيه كنندگى محمدرضا شفيعى چند ماهى است كه در تهران مقابل 
دوربين رفته و اين روز ها در شــهر كربلا تصويربردارى خود را با بازيگران 

جديدى ادامه مى دهد.
اميد مهدى نژاد، مرتضى حيدرى آل كثير، مصطفى حســن زاده، رضا 
وحيد زاده و محمدامين اكبرى شاعران آيينى هستند كه در اين سريالِ 
عاشقانه حماسى در كنار ديگر بازيگران پروژه در شهر كربلا مقابل دوربين 

رفته اند.
گروه توليد سرباز از يك هفته پيش براى ضبط بخش هايى از سريال عازم 
عراق شده اند. از لوكيشن هاى اصلى سريال در كشور عراق مى توان به حرم 
حضرت امير (ع)، وادى السلام، مسير پياده روى اربعين از نجف تا كربلا، 

بين الحرمين و حرم امام حسين (ع) اشاره كرد.
 

زمان اكران «سرو زير آب» مشخص شد 
تهيه كننده فيلم سينمايى«سرو زير 
آب» از مشخص شدن زمان دقيق 
اكران و ســرگروه اين فيلم دفاع 

مقدسى خبرداد. 
سيدحامد حســينى تهيه كننده 
فيلم سينمايى «سرو زير آب» در 
گفت وگو با خبرنگار ســينمايى خبرگزارى فارس،  درباره زمان اكران اين 
فيلم سينمايى گفت: اين فيلم از روز چهارشنبه 23 آبان ماه در سينماهاى 

كشور اكران مى شود.
وى درباره سرگروه سينمايى و دفتر پخش كننده اين فيلم بيان كرد: «سرو 
زير آب» قرار است توسط مؤسسه پخش بهمن سبز و با سرگروهى آزادى 

اكران شود. 
محمدعلى باشه آهنگر كارگردان فيلم سينمايى «سرو زير آب» پيش از اين 
به فارس گفته بود كه اين فيلم نسبت به نسخه جشنواره فجر، 10 دقيقه 

كوتاه تر شده و ريتم تندترى پيدا كرده است. 
فيلم سينمايى «سرو زير آب» سال گذشته به كارگردانى محمدعلى باشه 

آهنگر و تهيه كنندگى سيد حامد حسينى، ساخته شد. 
بابك حميديان، مســعود رايگان، رضا بهبودى، مينا ســاداتى، همايون 

ارشادى، مهتاب نصيرپور از جمله بازيگران اين فيلم هستند. 

 آقــاى على اكبــرى علت و منشــأ 
دســتمزدهاى بالاى بازيگران در ســينما 
چيست و اساساً تا چه حد مى توان مسئله 

را در جريان روند كار طبيعى قلمداد كرد؟ 
متأســفانه اين اتفاق افتاده اســت و البته اندك 
بازيگرانى هم هســتند كه ميزان دستمزدشــان 
خارج از تصور اســت. اما مســئله اى كه شايد به 
اين روند دامن زد حضور افرادى بود كه به عنوان 
ســرمايه گذار با پول هاى بادآورده و بى حساب و 
كتاب وارد سينما و بعد هم وارد حوزه فيلم شدند 
و روى كارها سرمايه گذارى و تهيه كنندگى كردند 
و به طبع همين مسئله تمام معيارها توسط همين 
چند نفر به هم ريخت و اين مسئله براى كشورى 
كه صاحب سينماى پيشــرو است و هنرمندانى 
دارد كه در سطح جهان تقدير و تحسين مى شوند، 
اتفاق بدى است. اين اتفاق بدى است يك اندك 
جماعتى با خود پول هاى بادآورده وارد ســينما 
كردند و توانســتند اين صنف را تحت تأثير قرار 
بدهنــد و در واقع تا حــدودى نظام اين صنف را 

به هم بريزند.

 با اين اوصاف چگونه مى توان اين وضعيت 
را مديريت كرد؟

ببينيد! حل اين مشــكل به دســت تشكل هاى 
تهيه كنندگى است كه مى توانند حداقل با عضويت 
اين اشــخاص در صنف تهيه كنندگى مخالفت 
كنند و اعلام كنند كه صرف ورود سرمايه ملاك 
ورود به حوزه تهيه كنندگى نيست. به نظرم اين 
حداقل كارى اســت كه بايد انجام شود. از طرف 
ديگر بحث كارگردان ها هم مطرح است كه آن ها 
هم بايد با تهيه كنندگان همكارى كنند. اين كه 
تهيه كننده اى از پرداخت اين گونه دســتمزدها 
امتناع كند، اما كارگردان مدام به پرداخت آن به 
بازيگر اصرار بورزد درست نيست و مجدداً شاهد 
اين اتفاق ها خواهيم بود. به نظر مى رسد هم صنف 
تهيه كنندگان و هم صنف كارگردانان مى توانند 
براحتى ايــن موضوع را حل و اعلام كنند افرادى 
كه از طريق سرمايه گذارى در عرصه شبكه نمايش 
خانگى و سينما وارد اين صنف شدند عضويتشان 
به حالت تعليق در مى آيد و چنانچه مراعات نكنند 
و پرداخت ها براساس ضوابط صنوف نباشد، تعليق 
مى شوند. شايد به همين بهانه بتوان بخشى از اين 
افسار گسيختگى را مهار كرد و مانع تورم بيش از 
اين شد؛ از طرفى ديگر هم يك قاعده اى در همه 
جاى دنيا حاكم است و آن اين است كه اگر يك 
بازيگرى بتواند چندين برابر نسبت به دستمزدش 
فروش فيلــم را بالا ببرد مى تواند خارج از قرارداد 
و دســتمزدش به عنوان يكى از سهامداران فيلم 
حضور داشته باشد و مبلغى دريافت كند. به اين 
معنا كه اين بازيگر مى تواند يــك قرارداد عادى 
داشته باشد، قراردادى كه منطق بر آن حاكم باشد 
و در كنار آن قرارداد چنانچه فيلم با فروش خيلى 
بالايى مواجه شد طبيعى است كه آن بازيگر هم از 

فروش فيلم نفع ببرد. 
اين مســئله شــامل حال كارگردان هم مى شود 
و آنچه ما تحــت عنوان كپى رايــت در مجامع 
بين المللى مى شناســيم شــامل تهيــه كننده، 

كارگردان، نويسنده، بازيگر و موسيقى است. 
اين هــا مى توانند در صورت فروش بالاى فيلم در 
درصدى از سود آن فيلم شريك شوند يا آن مبلغ 
به عنوان هديه به آن ها پرداخت شــود، اما نبايد 
به هيچ وجه در قرارداد اصلى دســتمزد و رقم را 

بالا ببرند.

 البتــه همين حالا هم در ســينماى ما 
بازيگرانى هســتند كه علاوه بر قرارداد در 

سود فروش فيلم مشاركت دارند.
بله، اين درســت اســت و در همه جاى دنيا هم 
چنين چيزى روال اســت. اگر بازيگرى باشد كه 
در فروش فيلم ها تأثيرگذار باشــد و فروش را دو 
ســه برابر يا بيشتر كند مســلماً بايد به آن ها به 
عنوان هديه و حق الســهم پرداخت شود. اما در 
حال حاضر تعدادى بازيگرهســتند كه رقم هاى 
بســيار بالايى دريافت مى كنند كه من به عنوان 
تهيه كننده اى كه 36 سال است در اين كار هستم 
به شما مى گويم با دستمزد يكى از اين بازيگران 
مى توان يك فيلم ســينمايى ساخت. البته اين را 
هم بگويم كه تعداد اين بازيگران به انگشت هاى 

يك دست هم نمى رسد.

 معمولاً چند درصد از بودجه ساخت يك 
فيلم به دســتمزد بازيگران اختصاص پيدا 

مى كند؟
ما تا قبل از اين آشــفتگى و ورود ســرمايه هاى 
سرگردان در سينما حداكثر 25 درصد از برآورد را 
به بازيگران پرداخت مى كرديم، اما در حال حاضر 
بعضاً مى بينيــم كه يك بازيگر معادل صد درصد 

توليد يك فيلم دستمزد طلب مى كند.

 علاوه بر بازيگران پولســاز اين عنوان 
بين برخى تهيه كننده هاى سينما به عنوان 
نظر  به  است.  مطرح  پولساز  تهيه كنندگان 
نمى رسد تهيه كنندگان قديمى سينما زير 
بار چنين رقم هايى بروند. آيا اين بازيگران 
فقط از كســانى كه شناخته شده نيستند 
چنين دســتمزدهايى را طلب مى كنند و 
نكته ديگر برخورد تهيه كنندگان قديمى و 
نام آشناى سينما با اين درخواست بازيگران 

چگونه است؟
به نظرم اگر بازيگران از تهيه كنندگان نام آشــنا 
و قديمى ســينما هم دستمزد بالا طلب كنند با 
اين شــدت و حدت نخواهد بود. اين دستمزدها 
بيشتر متعلق به چند ســال اخير و حول محور 
كســانى اســت كه تجربه چندانى در ســينما و 
تلويزيون نداشتند و به صرف اينكه پول داشتند 
توانســتند به اين عرصه ورود كنند و نكته ديگر 
اين كه پول هايشــان هم پول هاى سلامتى نبود 
و در مجمــوع از طريق بيت كوين يا مؤسســات 
مالى به دســت آمده بود. واقعيت اين اســت كه 

پولى كه برايش زحمت كشــيده شــده، اينگونه 
هزينه نمى شــود. از طرفى ديگر برخى بازيگران 
هم هستند كه خودشان مى گويند دستمزد مهم 
نيست و بيشــتر دوست داريم در كار خوب بازى 
كنيم. به طور مثال مــن كه براى توليد يك كار 
جديد با بازيگــران صحبت مى كردم تأكيد آن ها 
بر كار حرفــه اى و خوب بود تا بحث مالى. ضمن 
اينكه اين نگرش هم وجود دارد كه وقتى ســراغ 
تهيه كننده حرفه اى مى آيند، طبعاً مدنظرشان هم 
كار حرفه اى است و شايد بيشتر مقابل تهيه كننده 

غير حرفه اى بحث پول را مطرح مى كنند.

 به نظر شما اتفاقى كه چند سال اخير در 
فضاى فوتبال افتاد و منجر به شفاف سازى 
اگر  تيم هاى مختلف شد  بازيكنان  قرارداد 
براى بازيگران هم اجرايى شــود، كمكى به 
وضع موجود و كنترل دستمزدهاى نجومى 

مى كند؟
صددرصد. اگر اين اتفاق بيفتد تا حدود زيادى اين 
مشــكلات حل خواهد شد و شما مطمئن باشيد 
شفاف ســازى و در پشــت ويترين قرار گرفتن 
قرارداد فيلم ها اين مشكلات را حل مى كند و شايد 
اصلاً نيازى به صنف هم نباشــد. همان كارى كه 
دولت در راستاى بحث شفاف سازى انجام مى دهد 
اگر در سينما و تلويزيون هم رخ بدهد قطعاً همه 

مشكلات حل خواهد شد.
    

 آقاى لشگرى قوچانى با توجه به موجى 
كه پيرامون دستمزدهاى غيرمعقول برخى 
بازيگران راه افتاده است براى ما روشن كنيد 
كه شــاخص هاى تعيين دستمزد بازيگران 
چيست و براساس چه مؤلفه هايى اين پول ها 

پرداخت مى شود؟
اگر بحث ما پيرامون يك سينماى استاندارد باشد، 
بايد بگويم در سينماى ما فقط يك ژانر توانسته از 
نظر اقتصادى سرپا بماند و برگشت سرمايه داشته 
باشد و آن هم ژانر كمدى است و بقيه ژانرها تقريباً 
نيمه تعطيل شدند و ما فقط همين ژانر را داريم. 
البته استثنا هم وجود دارد، اما در كليت بايد گفت 
در عرض اين دو سه سال اخير در فضاى فرهنگى 
فاجعه به بار آمده است و شايد ما اين شاخص ها را 
در سينماى كمدى بتوانيم تعريف كنيم. نكته اين 
اســت كه يك پول كثيفى در سينما وارد شده و 
سبب شده همه چيز از جمله دستمزد بازيگران به 
هم بريزد. تهيه كننده اى كه اين پول در اختيارش 

است به دليل اينكه خودش هم به ميزانى كه در 
كار هزينه كند درصدى از آن را دريافت مى كند 
پس طبيعتاً هزينه فيلــم را بالا مى برد؛ بنابراين 
طبيعى اســت در اين شــرايط هزينه ها را به هر 
طريقى افزايش دهد كه درصد خودش هم افزايش 
پيدا كند. بنابراين آن سيســتمى كه ناخودآگاه 
شرايط اقتصادى سينما را به هم ريخته است، همه 
سينما نيست و بيشتر معطوف به ژانر كمدى است 
و البته در اين بين بايد به اســتثنائاتى هم اشاره 
كرد كه پول كثيف وارد آن شــده است آنجاست 
كه دستمزدها نجومى مى شود. البته اين دستمزد 
چشــمگير متعلق به عوامل ديگر كار هم هست، 
اما چون بازيگران بيشــتر در چشم مردم هستند 

طبيعتاً به آن هم بيشتر توجه مى كنند. 
با اين اوصاف در سينماى ما 40 تا 50 درصد هزينه 
فيلم متعلق به دستمزد بازيگران است و با توجه به 
اين كه اين پول وقتى متعلق به خود تهيه كننده 
نباشــد اين هزينه به 70 درصد كل بودجه فيلم 
تبديل مى شــود؛ بنابراين نتيجه مى گيريم وقتى 
كســى بهايى به فرهنگ نمى دهد و فقط به فكر 
دســتمزد بيشتر اســت چنين اتفاقى در سينما 
مى افتــد؛ گرچه كه اين اتفاق هم فقط متعلق به 
سينما نيست و در تئاتر هم ممكن است رخ بدهد؛ 
نقاشى، حراجى ها،  در جشــنواره ها، گالرى هاى 
فروش محصــولات فرهنگى و... هم مى تواند وارد 
شود و چرخه سالم اقتصاد را به هم بريزد و اين كه 
ما فقط به بازيگران توجه كنيم اين ظلمى به كل 
هنرمندان است. واقعيت اين است تعداد بازيگرانى 
كه دستمزد نجومى مى گيرند خيلى كم هستند 

و به علاوه چند نفر ديگرى هم كه دســتمزد بالا 
مى گيرند حقشان است و عامل اصلى فروش فيلم 

هستند.

 راهكار شما به عنوان تهيه كننده سينما 
براى خروج از اين وضعيت چيست؟

براى اين كه اوضاع سينما بهبود پيدا كند و اقتصاد 
سينما ســالم شود در درجه اول بايد شفافيت در 
چرخــه اقتصادى و توليد به وجود بيايد. به نظرم 
طرح موضوع دستمزد بازيگران آدرس غلط دادن 
اســت. من معتقدم به جاى اين كــه ما درمورد 
دســتمزد بازيگران صحبت كنيم بايــد از ورود 
پول هاى مشكوك در عرصه فرهنگ صحبت كنيم 
كه البته فقط هم در فرهنگ نبوده و ردپاى آن را 
در خريد و فروش ارز، خودرو و مسكن ديده ايم و 
هرجا كه وارد شــود اقتصاد آن صنعت را به هم 
مى زند. چيزى كه مى تواند مــا را نجات دهد در 
درجه اول شــفافيت اقتصــادى و در درجه دوم 
اصلاح قوانين صنفى بين ارشاد و صنوف مختلف 
اســت كه در بهترين حالت تعامل ارشاد و صنف 
تهيه كنندگان است. اينكه صنف تهيه كنندگان 
براســاس چه قوانين و ضوابطى بايد كار كند. اگر 
اين روابط درســت شد سيستم اقتصادى خود به 
خود درست مى شود، اما اين مسئله زمانى سامان 

پيدا مى كند كه اين پول ها وجود نداشته باشد.

 به نظر شما براساس طرح رئيس سازمان 
ســينمايى و با تحقق نظام تهيه كنندگى 
دســتمزدهاى بازيگران قاعده مند خواهد 

شد؟
در كل با اين طرح موافقــم، اما معتقدم دردى را 
دوا نمى كند، اما براى شــروع خوب است ولى در 
مرحله بعد بايد شفافيت اقتصادى به وجود بيايد و 
همانطور كه گفتم تا شفافيت نباشد اين مشكل حل 
نمى شود. متأسفانه تعدادى از نماينده هاى مجلس 
گفته اند بايد از بازيگرانى كه دستمزد بالا مى گيرند 
ماليــات بگيريم. اين ها آدرس غلط دادن اســت و 
نشان مى دهد يعنى نماينده ها مطالعه ندارند و بدون 
اطلاعات و آگاهى صحبت مى كنند و به نظرم اين 
نماينده ها نياز دارند با يك سرى از متخصصان اين 

حوزه صحبت كنند و فقط شعار ندهند. 
درد ما شــفافيت در گــردش مالى اقتصاد كلان 
اســت و من متأســفم كه برخى نمايندگان ما 
اين قدر بى ســوادند كه فكر مى كننــد با ماليات 
گرفتن از حقوق چند بازيگــر مى توانند صنعت 
ســينما را درســت كنند در عين حال كه نبود 
شفافيت اقتصادى ما را به اين روز انداخته است. 
به نظرم اگر بازيگرى مى تواند در گردش صنعت 
سينما تأثيرگذار باشــد دستمزد معقول حقش 
اســت و بايد مشكل را در جاى ديگرى حل كرد. 
تا كار كارشناســى نكنيــم و كار را به متخصص 
واگذار نكنيم اين مشكل را داريم؛ متأسفانه افراد 
براساس ارتباطاتشان به پست مديريتى مى رسند 
نه براساس شايسته سالارى و اگر اين وضع درست 

نشود به همين منوال پيش خواهد رفت.

ما تا قبل از اين آشــفتگى و ورود 
سرمايه هاى سرگردان در سينما 
حداكثــر 25 درصد از بــرآورد را 
به بازيگــران پرداخت مى كرديم، 
اما در حــال حاضر بعضاً مى بينيم 
كه يــك بازيگر معادل صد درصد 
توليد يــك فيلم دســتمزد طلب 

مى كند

منصور 
لشگرى قوچانى

درد ما شــفافيت در گردش مالى 
اقتصاد كلان است و من متأسفم 
كــه برخى نمايندگان مــا اين قدر 
بى ســوادند كــه فكــر مى كنند با 
ماليــات گرفتــن از حقــوق چنــد 
بازيگر مى توانند صنعت سينما را 
درست كنند در عين حال كه نبود 
شــفافيت اقتصادى مــا را به اين 

روز انداخته است

سيما و سينما

دو تهيه كننده به قدس پاسخ مى دهند: ورود سرمايه هاى سرگردان به سينما چه تبعاتى دارد؟

از پول هاى مشكوك تا دستمزدهاى نجومى 

 سيما و ســينما/ صبا كريمى  مدت هاســت كه بحث دستمزد 
نجومى برخى از بازيگران سينما در محافل سينمايى و غيرسينمايى 
داغ شده اســت. اين در حالى است كه به نظر مى رسد بايد به اصل 
اين موضوع يعنى ورود پول هاى مشــكوك به سينما اشاره كرد كه 
در واقع دستمزدهاى نجومى، انشعابى از همين پول هاى بى حساب 
و كتاب است. پيرو اعتراض اهالى سينما و بويژه تيم توليد و تهيه، 
محمد مهدى حيدريان رئيس سازمان سينمايى طى روزهاى گذشته 
نسبت به اين مسئله واكنش نشــان داد و از پيگيرى اين مسئله و 

ايجاد ضوابطى در صنوف سينمايى از جمله شروط مبنايى بر صدور 
پروانه ساخت، تعيين دستمزد بازيگران و... خبر داد و به نظام مند 
شدن دســتمزدهاى بازيگران با تحقق نظام تهيه كنندگى منسجم 
اشاره كرد. به همين انگيزه ما با محسن على اكبرى از تهيه كنندگان 
قديمى و بنام سينما و منصور لشگرى قوچانى درباره صحت و سقم 
وجود دستمزدهاى نجومى بازيگران و راهكارهاى برون رفت از اين 
شرايط كه منجر به آسيب چرخه توليد در سينما مى شود، به گفت و گو 

نشستيم كه در ادامه مى خوانيد.

اســت. من معتقدم به جاى اين كــه ما درمورد 
دســتمزد بازيگران صحبت كنيم بايــد از ورود 
پول هاى مشكوك در عرصه فرهنگ صحبت كنيم 
كه البته فقط هم در فرهنگ نبوده و ردپاى آن را 
در خريد و فروش ارز، خودرو و مسكن ديده ايم و 
هرجا كه وارد شــود اقتصاد آن صنعت را به هم  لشگرى قوچانى

محسن 
على اكبرى



 ايســتگاه/ مجيد تربت زاده 
در اطلاعيه وزارت خارجه ايران آمده 
بــود: «... از اين پس روابط سياســى 
تهــران و لندن قطع خواهد شــد و كليه كاركنان 
ســفارت انگليس ظرف 10 روز بايد خاك ايران را 
ترك كنند». انگليس سال هاى سال در روابط با ايران 
براى خودش آقايى كرده بود و شايد گمان نمى كرد 
درگيرى بر سر نفت و ملى شدن آن، كار را به جايى 
برساند كه 30 مهرماه سال 1331، ايرانى ها قيد روابط 
سياسى با لندن را بزنند و عذر كاركنان سفارت شان 
را بخواهند. پشتشان به نهادهاى بين المللى گرم بود 
و به نفوذى كه ميان دولتمردان ايرانى و ساير عوامل 
نفوذى شــان داشتند. خورشيد اگرچه روزگارى در 
امپراتورى «بريتانياى كبير» غروب نمى كرد اما چند 
سالى بود كه ستاره هاى بخت و اقبال استعمار، يك 
به يك در گوشــه و كنار جهان افول مى كردند. در 
ايران نيز انگار ســتاره روابط سياسى شان داشت بر 

خاك مى افتاد.
 

 7 قرن رابطه 
روابط ميــان ايران و انگليس همان قدر كه طولانى 
و قديمى اســت، پر فراز و فرود هم هســت. يعنى 
انگليســى ها زمانى متوجه ايــران، موقعيت مهم و 
اســتراتژيك آن و ظرفيت هايش شدند كه هنوز نه 
«دايى جان ناپلئون» وجود داشت، نه تئورى معروفش 
«كار، كارِ انگليسى هاست» و نه بحث «توهم توطئه و 

توطئه توهم»! 
تاريخ نويســان و كارشناســانى كه لابد خوراكشان 
روابط ايران - انگليس است، مى گويند: نخستين بار 
وقتى ايران هنوز صحنه سلطنت و حكمرانى نوادگان 
چنگيزخان بود به فكر رابطه با ايران افتادند. «ادوارد 
اول» در انگلســتان به قدرت رسيده بود و در ايران 
«ارغون شاه» بر تخت سلطنت نشسته بود. جنگ هاى 
صليبى گويا 200 ساله شده و حوصله اروپايى ها را 
ســر برده بود. شــايد براى همين به فكر نفوذ در 
سرزمين هاى اسلامى افتاده بودند تا شايد بتوانند از 
راه ديگــرى، حريف را از پا در بياورند. مى گويند در 
اين دوره آن ها تلاش كرده اند كه روابط سياســى با 
ايــران را برقرار كنند اما دور بودن راه و امكانات آن 
زمان انگار سبب شده بود اين تلاش ها به جايى نرسد 
و حضور انگليسى ها در ايران بماند براى سال ها بعد و 

زمان شاه طهماسب صفوى.

 چهارگانه انگليسى
«آنتونى جينكينســون» نخستين فرستاده رسمى 
ملكه انگليس اســت كه حدود 450 ســال پيش، 
ســروكله اش در ايران پيدا مى شــود. برخورد شاه 
طهماسب صفوى با فرســتاده اى كه نامه ملكه را 
آورده و در ضمن نماينده يك شــركت تجارى هم 
هســت، جالب توجه به نظر مى رسد. از يك طرف 
نماينده انگليسى ها را مى پذيرد و از طرف ديگر پس 

از رفتن «جينكينســون»، آن هم در حضور سفير 
دولت عثمانى كه با ايران در حالت جنگ و ســتيز 
به ســر مى برد، دســتور مى دهد جاى پايش را كه 
نجس بوده، تطهير كنند! شاه طهماسب مى خواهد 
به عثمانى ها حالى كند كه با وجود اختلاف با دولت 
اسلامى عثمانى، خيلى به رابطه با كافران دل نبسته 
اســت! با اين وجود هم خودش و هم انگليســى ها 
مى دانند كه هر دو طرف بــه اين رابطه نياز دارند. 
دولت ايران چون از سوى عثمانى و متحدانش تحت 
فشار قرار گرفته است، حضور امپراتورى اروپايى را در 
كنار خودش لازم مى داند و انگليس نيز در رقابت با 
فرانسه، پرتغال، اسپانيا و... فرصت را غنيمت شمرده 
و دوست دارد بخت اســتعمارى اش را در ايران نيز 
آزمايش كند. ســاده تر اينكه آن ها مثل حضورشان 
در گوشه و كنار دنيا، با حضور در ايران چند هدف 
را دنبال مى كردند. اول اينكه انگليسى ها، به صورت 
مادرزاد تاجر پيشــه بودند و كسب درآمد بيشتر از 
هر چيز برايشان اهميت داشت. دوم همان مسئله 
رقابت بود و كم كردن روى هلند، فرانســه، اسپانيا 
و.... ســوم درآمدن از پشت ســر عثمانى ها و كنار 
گوششــان. مورد چهارم هم تبليغ آيين مسيحيت 
در قلب سرزمين هاى اســلامى بود. اين مورد آخر 
را مى تــوان يكى از مهم ترين اهــداف آن ها در آن 
زمــان قلمداد كــرد، چون هرجا كــه هيئت هاى 
سياسى - تجارى انگليسى حاضر مى شدند، مبلغان 

مسيحى هم حضور داشتند. 
 

 دوران شاه عباس
روابط ايــران - انگليس در دوره صفوى اگرچه آغاز 
خوبى ندارد، اما در زمان شاه عباس به دورانى طلايى 
براى آن ها تبديل مى شــود. «جينكينسون» فقط 
موفق مى شود زمينه را براى هيئت هاى تجارى بعد 
از خودش آماده كند و آن ها هم اجازه پيدا مى كنند 
بدون دادن عوارض، كالاى انگليســى را به ايران و 
منطقه بياورند و به جايش ابريشــم ببرند. البته در 
نهايت حضور تاجران عثمانى و موش دوانى هايشان 
سبب مى شود روابط سياســى - تجارى اين دوره 
چندان پر رنگ نباشد. روابط ايران و انگليس در دوره 
شــاه عباس اما به اوج خودش مى رسد. ديپلماسى 
قدرتمند شــاه صفوى، حضور مستقيم و شخصى 
خــودش در عرصه تجارت و اقتصاد، افزايش قدرت 
دولت مركــزى و درنهايت تلاش هاى شــاه براى 
خارج كردن مناطق اشغالى ايران از تصرف عثمانى 
و اشــغالگران پرتغالى، موقعيت مناسبى را فراهم 
مى كند تــا روابط اصفهان ـ لنــدن روزگار خوبى 
را پشت ســر بگذارد. انگليسى ها وقتى موقعيت را 
مناسب ديدند، دو تن از مستشاران نظامى خود را 
با مقدارى اســلحه سبك به خدمت شاه فرستادند. 
«شــاه عباس» از اين ماجرا اســتقبال كرد و سعى 
كرد خودش را به انگليسى ها نزديك تر كند. او هم 
اهداف خاص خودش را دنبال مى كرد. در سياست 

و تجارت، انگليس و قدرتش را به خدمت مى گرفت 
و نفوذ عثمانى ها را در منطقه كم مى كرد. از رقابت 
انگليســى ها با پرتغال و اسپانيا باخبر بود و تلاش 
مى كرد با استفاده از قدرت انگليسى ها، پرتغال را از 
جنوب ايران و خليج فارس بيرون براند.  شاه عباس 
وقتى بــه امامقلى خان دســتور داد كشــتى هاى 
پرتغالى را توقيف كند و ســپاه ايران، رأس الخيمه، 
قشــم و جزيره هرمز را محاصره كرد در واقع روى 
حمايت انگليسى ها حساب كرده بود. براى همين 
توافقنامه اى با آن ها امضــا كرد كه: «غنايم جنگى 
به طور مساوى بين ايران و انگليس تقسيم شود، قلعه 
هرمز با تمام تجهيزات به انگليس واگذار شود، درآمد 
گمركى بين ايران و انگليس تقسيم شود و هزينه 
جنگ نيز به طور مساوى تأمين شود». اين سياست 
شاه عباس فقط در حد بيرون راندن پرتغالى ها موفق 
بود اما اين انگليسى ها بودند كه سود اصلى را بردند. 
اول اينكه به جاى پرتغال در قلعه هرمز پايگاه تجارى 
تأسيس كردند و تجارت خليج فارس به دست آن ها 
افتــاد. ايران را هم تا حدى مســلح كردند كه بعد 
بتوانند آرزوها و اهداف شاه عباس را كنترل كنند نه 
آن قدر كه ايران به قدرتى نظامى در منطقه تبديل 

شود و بعدها دردسر آفرينى كند.

 قرارداد مُفصّل
دوران صفويه را هم مى توان آغاز شكل گيرى روابط 
رســمى ميان ايران و انگليس دانســت و هم آغاز 
دخالت مستقيم آن ها در مسائل داخلى و استعمار 
وقيحانه. شاهان صفوى پس از شاه عباس به مرور 
متمايل به فرانسوى ها مى شوند و انگليسى ها چون 
اين ماجــرا را بر نمى تابند بــا تحريك «ميرويس 
قندهارى» و پس از آن فرزندش محمود، مهم ترين 
زمينه براى سرنگونى صفويه را فراهم مى كنند. حالا 
اگر تاريخ را ســريع تر ورق بزنيم، مى رسيم به سال 
1800 ميلادى كه نخستين سفارتخانه انگلستان در 
ايران تأسيس شد.انگليسى ها همچنين در شهرهاى 
مشــهد، تبريز، رشت، شــيراز، كرمانشاه، اصفهان، 
همدان و استرآباد هم كنسولگرى داير كردند و اين 

در حالى بود كه ايران در انگلستان نه سفارتخانه اى 
داشت و نه كنسولگرى. 12 سال بعد انگليسى ها باز 
هم سفت تر و محكم تر جلو آمدند و با ايران قرارداد 
مفصلى بستند كه اتفاقاً به «مفصّل» هم معروف شد. 
انگليس متعهد شد كه اگر كشورى به ايران حمله 
كند، جنگ افزار، مهمات و كمك نظامى و مالى در 
اختيار ايران قرار دهد... 30 هزار قبضه تفنگ و 20 
عراده توپ به دولت ايران  بدهد... افســر و مستشار 
نظامى براى تعليــم ارتش ايران بفرســتد و.... اما 
چند ســال بعد وقتى روس ها به ايران حمله كرده 
و بخش هايى را اشــغال كردند، هرچه دولتمردان 
قاجار طلب كمك كردند، انگليسى ها به بهانه هاى 
مختلف از جايشان تكان نخوردند! پس از اين ماجرا، 
ردپاى استعمار و دسيسه هاى انگليسى را مى توان 
در ماجراى قرارداد تحميلى «گلستان» و جدا شدن 
بخش هايى از ايران، به فاصله كمى از آن جدا كردن 
افغانستان از ايران، قرارداد رويتر، امتيازنامه « دارسى» 
كه اكتشــاف، استخراج و همه چيز نفت ايران را به 
انگليســى ها داد، قرارداد «سن پترزبورگ» كه جور 
ديگرى ايران را ميان انگليس و روســيه تقســيم 
مى كرد و... سرانجام در ماجراى قحطى هاى سال هاى 

1296 تا 1298 و مرگ هزاران هزار ايرانى ديد.

 همين قدر وقيحانه
حكايت انقلاب مشروطه و پس از آن ماجراى ملى 
شدن صنعت نفت را هم كه كم نشنيده و نخوانده ايد. 
در اين ميان اما جالب شباهت هايى است كه ميان 
رفتار آن زمان استعمار پير و رفتار امروز آمريكا وجود 
دارد. دقيقاً شبيه آنچه امروز آمريكايى ها مى گويند 
و توانايى هاى هسته اى ايران را تهديدى براى صلح 
جهانى مى دانند، نمايندگان انگليس هم در سازمان 
ملل، همين قدر وقيحانه، ماجراى ملى شدن نفت 
ايــران را تهديدى براى صلح جهانى معرفى كردند! 
آخــر كار هم وقتــى دولت مصدق، قطــع روابط 
سياســى را اعلام كرد، انگليســى ها كمر به حذف 
خودش و دولتش بســتند. مى دانستند مصدق در 
اين ماجرا، از سياســت هاى لندن متنفر شده و دل 

به آمريكايى هايى بسته كه بتازگى وارد صحنه رقابت 
جهانى شده اند. بنابراين، برقرارى دوباره رابطه اى كه 
سياه و قطع شده بود ماند براى يك سال بعد و پس 
از كودتاى 28 مرداد. 29 مهر 1332 «آنتونى ايدن» 
وزير خارجه وقــت بريتانيا گفت: «بريتانيا بار ديگر 
دست دوستى به ســوى ايران دراز مى كند و براى 
تجديد مناسبات سياسى همه نوع آمادگى دارد»... 
14 آذر 1332 اعلاميه مشترك ايران و بريتانيا براى 
برقرارى دوباره روابط سياسى و حل اختلاف مربوط 
به نفت منتشر شد... دانشجويان دانشكده فنى تهران 
به عنوان اعتراض كلاس ها را تعطيل كردند و ســه 
دانشجو كشته شدند تا روابط با انگليس بار ديگر از 

سر گرفته شود!

 همان انگليس سابق
انگليس اگر چه در صحنه سياست جهانى به مرور 
در مقابل آمريكا عقب رانده و دســتش از بسيارى 
كشــورها كوتاه شــد اما در مورد ايــران نمى توان 
ادعــا كرد كه آن هــا در دوره پهلــوى دخالتى در 
بسيارى از ماجراها نداشتند. بخصوص اينكه روابط 
سياسى - تجارى دو كشور پيش از انقلاب در سطح 
بسيار بالايى برقرار بود. زخم هاى اين رابطه اما پس از 
انقلاب در ايران دهان باز كرد. با اينكه دشمن اصلى 
عوض شده و آمريكا به جايش نشسته بود اما ايرانى ها 
محال بود گذشــته انگليســى ها را فراموش كنند. 
انگليســى ها نيز بعيد به نظر مى رسيد از استقلال 
سياسى كه ايران به دنبالش بود دل خوشى داشته 
باشند. ايستادن آن ها در كنار تحريم هاى آمريكا از 
سال 1358 به بعد، ماجراى تسخير لانه جاسوسى، 
حمله به سفارت ايران در لندن در سال 59، حمله 
به ســفارت انگليس در تهران در سال 1390 و... از 
جمله حوادثى هســتند كه چند بار ديگر منجر به 
قطع و وصل كامل روابط سياسى دو كشور شدند. 
با وجود همه اين اتصالى ها و قطع و وصل ها، به نظر 
نمى رسد سياست هاى انگليس در قبال ايران و نگاه 
سياستمداران و دولتمردانش به كشورمان چندان 

قابل تغيير و متفاوت با گذشته باشد.
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ايستگاه

سفره حرمت دارد...
 ايســتگاه / اميد ظرافتى   مى ايستم توى صف بلند و بالاى تحويل 
غذا. 10 دقيقه بعد نوبتم مى شود. سالن دار كه ظرفم را پر مى كند، سلانه 
سلانه مى روم سمت رديف ميزهاى غذا خورى. بو و طعم عجيب و غريب 
غذاى ســلف مثل ترم هاى اول اذيتم نمى كند. در سكوت غذا مى خورم. 
به جز چند نفر كه انتهاى ســالن بلند بلند حرف مى زنند و مى خندند، 
تقريباً بقيه ساكتند. گوشى را در مى آورم تا به بى حوصلگى ام غلبه كنم! 
«كانتكت» هايم را پايين و بالا مى كنم و به اولين نفرى كه جلوى اسمش 
نوشته «آنلاين» پيام مى فرستم كه:سلام. چند ثانيه بعد جوابم را مى دهد 
و مشــغول گپ زدن مى شــويم... به خودم كه مى آيم مى بينم نيشم تا 
بناگوش باز شده. خودم را جمع و جور مى كنم و به بهانه اينكه «كلاسم 
الآن شروع مى شــود» از مخاطب پشت چت خداحافظى مى كنم. ظرف 
غذايم تقريباً خالى شده و هرچه به حافظه ام فشار مى آورم يادم نمى آيد 
كِــى غذايم را خوردم! غصه تنهايى دلم را مى گيرد و دلم به حال خودم 
مى ســوزد. چشم هايم را سر تا سر ســالن بزرگ سلف سرويس دانشگاه 
مى چرخانــم. بعضى ها حــالِ چند دقيقه پيش خــودم را دارند. لبخند 
مى زنند يا اخم هايشــان را كشيده اند توى هم، نگاهشان را دوخته اند به 
تلفن همراه و هر از گاهى يك قاشــق از غذايشان را مى خورند. آن هايى 
كه سرشان توى گوشى نيست هم ايستاده براى خودشان لقمه مى گيرند 
و هنوز لقمه قبل را نجويدند، لقمه بعدى را مى چپانند توى دهانشان كه 
زودتر به كلاس بعدى برســند. مطمئنم هيچ كدامشان حتى نمى دانند 

دارند غذا مى خورند... دلم براى همه شان مى سوزد!
بى هوا دلم پر مى كشــد براى ناهارهــاى خانوادگى. از بعدِ تعطيلات 
بيــن دو ترم كه رفته بودم شــهر خودمان ديگر نديــدم خانواده را. 
تلفــن همراهم را دوباره در مى آورم كه حــال و احوالى كنم با اهل 
منزل. شماره پدر را مى گيرم و چند ثانيه اى به صفحه تلفن همراهم 
نــگاه مى كنم اما پيش از اولين بوق، دكمــه قرمز «پايان مكالمه» را 
فشار مى دهم. مى دانم الآن ســر سفره غذا هستند. كوله پشتى ام را 
برمى دارم و به سمت در خروجى مى روم. پدر هر وقت سر سفره غذا 
گوشى دست يك كداممان مى ديد، مى گفت: جمع كن آن لامذهب 

را! سفره غذا بركت خداست، حرمت دارد.

گزارش از رويداد

رابطه انگليسى
نگاهى به تاريخچه مناسبات سياسى ايران و استعمار پير

ايستگاه / استعفاى آخوندى از سمت 
وزارت راه علاوه بر رسانه ها، در شبكه هاى 
مجازى هم بازتاب زيادى داشت. بسيارى 
از كاربران از استعفاى آقاى وزير استقبال 
كردند و عده اى هم مثل هميشه شروع 
به شوخى با اين ماجرا كردند! برخى از 
پست هاى منتشر شده توسط كاربران را 
مى خوانيد: «غيرقابل تعويض ترين وزير از 

ســمت خودش اســتعفا داد. طفلك بايد از اين به بعد با موجودى چهار و نيم 
ميليونيش زندگيشو بچرخونه... يكى از خدمات بى نظير آقاى آخوندى اين بود كه 
مسكن مهرهايى كه اواخر دولت قبل آماده بود و مردم هزينه كاملش رو پرداخت 
كرده بودند، به بهانه نداشــتن زيرساخت تحويل نداد. دو سال بعد باز هم بدون 

زيرساخت و با گرفتن دو برابر همون مبلغ تحويلشون داد»!

ايستگاه / «ستاره اسكندرى» و «اميــر 
حسين صديق» چند روز پيش در اقدامى 
جنجالى به ديدار يكى از عوامل حادثه 
«گلستان هفتم » كه بتازگى از زندان آزاد 
شده است، رفتند و با او عكس يادگارى 
گرفتند! اقدام اين دو بازيگر بازتاب زيادى 
در فضاى مجازى داشت. يكى از كاربران 
در اين باره نوشــت: « شــما نه صديق 

هستيد نه ســتاره! دو تا از سلبريتى ها كه تهيه كنندگان ارزشى ما هم خيلى 
باهاشون كار مى كنند با يكى از دراويش گنابادى كه محكوميتش به اتمام رسيده 
ديدار كرده اند. با اين كارهايشــان نمك به زخم خانواده  شهدا مى پاشند. شايد 
نياز باشد روايت كنيم برايشان كه چه اتفاقى در گلستان هفتم افتاد. گويا ژست 

اپوزيسيون گرفتن اين روزها درآمد بالايى برايشان رقم خواهد زد».

ايســتگاه / بعد از اينكه سعودى ها 
قتل روزنامه نگار عربســتانى را گردن 
گرفتند، ماجراى آقاى خاشقجى بيشتر 
از گذشــته در فضاى مجازى داغ شد. 
خيلى ها از ســروصداى رسانه اى به پا 
شــده در مقابل سكوت رسانه ها درباره 
قتل عام كودكان در يمن انتقاد مى كنند 
و خيلى هــاى ديگر هم به عربســتان 

و «بن ســلمان» مى تازند! يك كاربر فضاى مجــازى در ارتباط با اين ماجرا در 
توييترش نوشــت:« يكى به من بگه خون خاشقجى از خون يمنى ها كه هر 
روز قتل عام مى شن رنگين تره»؟ يكى ديگر از كاربران هم نوشت:« آمريكا قلباً 
چقدر از سلاخى خاشقجى خوشحال است. هم منتقد بن سلمان از بين رفت و 

هم بهانه اى پرسود پيدا شد براى دوشيدن وليعهد سعودى».

خون يمنى ها غيرقابل تعويض ترين وزير!

مجاز آباد

نه «صديق» هستيد نه «ستاره»

اين كار ديوانگى نيست!
هفتــه نامه علمى ســاينس در 
تازه ترين شماره خود در مقاله اى 
اخير  بــه تلاش هــاى جالــب 
دانشــمندان براى تغيير ويژگى 
مواد خوراكى پرداخته است. اين 
نشريه تمركز خود را بر دستكارى 
خواص ژنتيــك خوراكى ها براى 
درمــان حساســيت هاى غذايى 
انســان ها قرار داده و با كنايه به 
اصلاح انگليسى nuts به معنى 
بادام زمينى كه به معناى ديوانه 
نيز اســتفاده مى شــود، معتقد 
است تلاش هاى اخير دانشمندان 

بخصوص براى بادام زمينى كه به عنوان مثال 2 درصد مردم آمريكا به آن 
حساسيت شديد دارند به هيچ وجه ديوانگى محسوب نمى شود!

شب هاى پاييز را از دست ندهيد
نشريه آسترونومى يا ستاره شناسى 
در تازه تريــن شــماره خود در 
گزارشى به شكل جالب آسمان 
شب در فصل پاييز پرداخته كه 
نمونــه اى از آن را نيــز به طرح 
روى جلد خود اختصاص داده و 
مى گويد: علاقه مندان به نجوم و 
تماشاى ستاره ها جرئت نخواهند 
كرد كه چنين شب هايى را براى 
مشاهده آسمان از دست بدهند. 
بزرگ ترين  همچنين  مجله  اين 
تلسكوپ راديويى جهان را معرفى 
كرده و در بين صفحات خود نيز 

يك پوستر با كيفيت بالا از منظومه شمسى به خوانندگانش هديه مى دهد.

سقوط دراماتيك
ماهنامه آل ابوت هيستورى (همه 
چيز در مورد تاريخ) در تازه ترين 
پرونــده اى  در  خــود  شــماره 
اختصاصــى بــه ريچارد ســوم 
بريتانيا در قرون  پادشاه  آخرين 
وســطا پرداخته است. پادشاهى 
كــه ظهــورش خشــونت بار و 
سقوطش دراماتيك بود و همين 
هم سبب شد كه ويليام شكسپير 
يكى از بهترين نمايشــنامه هاى 
خود را بــا نام او بنويســد. اين 
مجله همچنين به معرفى اولين 
قاتل سريالى تاريخ يعنى «ژيله دو 

رايل» مى پردازد كه در قرون وسطا ده ها نفر را به قتل رساند.

اينجا درنگ جايز است ! / نايب الزياره ! نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

گاهى هم، عكس هايى از اين دست در فضاى مجازى داغ مى شوند! 
عكس هايى خالى از جنجال و سلبريتى ها

دانشگاه نوشت

كليدها

از قبله سعودى تا قبله محمدى

قبله يكى از مهم ترين اركان هر خانه اى است و توجه به قبله در طراحى خانه 
و خيابان و شهر ما بايد لحاظ شود و جدى باشد. بنا به تجربه مستأجرى، 
چيزى كه اين سال ها خيلى ديده ام اين است كه در طراحى بنا گاهى به 
قبله كم توجهى مى شــود و گاهى در تغيير مكان ها، تعيين قبله دقيق تا 
مدتى مسئله ذهنى ما بوده است. مهم ترين حرف همين قبله است كه در 
تأويل عميق تر به همه چيز زندگى ما رنگ و معنا مى دهد. قبله جهتى است 
كه بر افكار و اعمال ما حاكم است و در مقام تأويل در ساحت هاى مختلف 

به ولايت و سياست و تجارت و سياحت ما هم معنا مى دهد. 
در هر كارى قبله موضوعيت دارد و آدم بى قبله مى شــود گفت كه وجود 
ندارد. منتها قبله ها فرق مى كنند يكى قبله اش مكه است و يكى قبله اش 
سكه اســت. يكى قبله اش اين است و يكى قبله اش آن... اين روزها بحث 
تلويزيون هاى ماهواره اى فارســى زبان خيلى مطرح اســت. تلويزيون در 
زندگى مدرن خيلى به قبله بودن نزديك شده و در اغلب خانه هاى ما در 
هر جهتى كه نصبش مى كنيم قبله را تعيين مى كند. مبل ها رو به تلويزيون 
چيده مى شوند و سفره با توجه به تلويزيون انداخته مى شود.خيلى از اين 
كارها كارهايى هستند كه در دستورات دينى بايد رو به قبله انجام شوند.
حتــى خوابيدن هم بايد رو به قبله باشــد كــه در دوران ما آن هم رو به 
تلويزيون انجام مى شود. البته تلويزيون ممكن است از فرستنده هاى دور يا 
نزديك تغذيه شود. «من و تو» و «بى بى سى فارسى» و فرستنده هايى از اين 
دست براحتى قبله ما را عوض مى كنند. جالب است كه انگليس در همين 
دوران صد ســاله اخير براى نابودى زبان فارسى در هند و افغانستان چه 
تلاش ها كرده است و حالا از بيت المال خودش هزينه تلويزيونى فارسى 
زبان را پرداخت مى كند. تلويزيون هاى سعودى نسخه وحشتناكى هستند 
كه اگر از داعش و اتفاقات يمن و قتل جمال خاشقجى غفلت كنيم بسادگى 
مسحور سرگرمى ها و نوستالوژى هاى دروغين آن ها خواهيم شد و قبله مان 
را خواهيم باخت. نيازى به خروج از جغرافياى ايران هم نيست، وقايع اهواز 
و جنايات گروهك هاى وهابى در سيستان و بلوچستان به يادمان مى آورد 
كه سرگرمى هاى ســعودى مقدمه سربريدن ها هستند اگر سرمان را بالا 

نگيريم و قبله مان را درست انتخاب نكنيم.

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب
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